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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...
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Прачытай сам i перадай другому.

Яны пакутуюць  
за кратамі за нашу  

і вашу СвабодуПаводле звестак праваабаронцаў, 31 студзеня  
ў Мінску сілавікамі былі затрыманы каля 170 чалавек.

Як толькі будзе прызначана дата новых, 
па-сапраўднаму дэмакратычных прэзідэнцкіх выбараў, 

ёсць упэўненасць, што пратэстныя акцыі спыняцца.

Юлія СлУцКая:
«У мяне ўсё добра,  

наколькі гэта магчыма…»
Дачка заснавальніцы “Прэс-клуба” распавяла, пра што піша маці.

Белорусские регионы считают убытки
Города и районы Беларуси подводят итоги 2020 года. У многих территорий  

потери предприятий исчисляются десятками и сотнями миллионов.

ПЕЧАЛЬНО!

ПЕРАСЛЕД КАНВЕЕР

Убытки убыточных предпри-
ятий-флагманов по стране за 11 
месяцев составили 6,032 млрд 
белорусских рублей. По сравнению 
с 2019 годом финансовые потери 
выросли более чем в 4 раза.

В Брестской области минусы 
у крупных и средних убыточных 
предприятий увеличились в 2,1 
раза до 259,5 млн рублей. Доля 
убыточных компаний выросла с 
12,6% до 14,5%.

Лидеры по размеру убытков 
на Брестчине – это Брест (65 млн 
рублей), Барановичи (67,5 млн) и 
Малоритский район (61,9 млн). По 
Бресту убытки подскочили на 43,3%, 
по Барановичам – в 10,2 раза, по 
Малоритскому району – в 4,8 раза.

В Витебской области потери 
убыточных предприятий возросли 

на 86,2% до 171,6 млн рублей, а их 
доля выросла с 11,9% до 12%. Первые 
места по убыткам в Витебской 
области заняли Витебск (92,5 млн 
рублей), Новополоцк (35,3 млн) и 
Полоцкий район (19,5 млн).

Относительно неплохие показа-
тели на фоне других областей объ-
ясняются не успехами предприятий, 
а господдержкой. Компании АПК 
Витебщины в начале 2020 года полу-
чили подмогу по указу №70, что 
позволило им показать значитель-
ную «бумажную» прибыль.

В Гомельской области чистые 
убытки выросли на 63,8% до 
396,8 млн рублей, а доля убыточ-
ных компаний – с 9,4% до 11,3%. 
Основные потери фиксируются по 
Гомелю, где убытки увеличились в 
4 раза до 332,6 млн рублей.

В Гродненской области чистые 
убытки подскочили в 30 раз до 
2,656 млрд рублей, а удельный вес 
убыточных предприятий вырос с 
14,8% до 18,7%.

Основополагающая точка на 
карте региона – Островецкий 
район, в котором убытки взмы-
ли ввысь до 2,243 млрд рублей. 
В этом районе возводится 
Белорусская АЭС.

Также крупные убытки показа-
ли предприятия Гродно (162,2 млн 
рублей) и Сморгонского района 
(151,4 млн).

В Минской области чистые 
потери достигли 439,9 млн рублей, 
что в 2,1 раза выше, чем в 2019-м. 
Доля убыточных компаний вырос-
ла с 14,2% до 19,2%. Самые крупные 
убытки образовались в Минском 

(99,4 млн рублей) и Червенском (46 
млн) районах.

В Могилевской области 
чистые убытки выросли в 3,8 раза 
до 512,8 млн рублей, доля убыточ-
ных компаний – с 17,1% до 18,9%. 
Центры образования убытков 
на Могилевщине – это Бобруйск 
(196 млн) и Могилев (92,6 млн), 
Кричевский (67 млн) и Шкловский 
(66,9 млн) районы.

В Минске чистые убытки соста-
вили 1,596 млрд рублей, что в 3,1 
раза выше, чем годом ранее, доля 
убыточных предприятий выросла 
с 16,6% до 22,2%. Главные убытки 
накопили организации промыш-
ленности (305,7 млн), транспорта 
(415,7 млн), гостиницы и рестора-
ны (409,3 млн).

(banki24.by)

Як у Навагрудку  
72-гадоваму Аляксандру 

Сцяпанавічу Быстрыку сарвалі 
экскурсію па горадзе

Пенсіянер распавёў «Народнай Волі», як яго затрымалі ў мінулыя 
выхадныя і чаму праводзілі ў доме вобыск.

Суддзя Наталля Бугук за 
раніцу 1 лютага асудзіла 

6 чалавек, у тым ліку 
хірурга і старшага 
выкладчыка БДУ

У судзе Фрунзенскага раё-
на Мінска Наталля Бугук, 
якая неўзабаве будзе судзіць 
журналістак Чульцову і Андрэеву, 
1 лютага адправіла пад арышт ура-
ча, дачку фінансавага аналітыка, а 
ўсяго пяць чалавек.

Сяргея Броўку затрымалі 
паводле ч.1 арт.23.34 КаАП нібыта 
за сцяг на балконе, які міліцыянты 
ўбачылі 29 студзеня. Урач на судзе 
сказаў, што такім чынам праявіў 
сваю грамадзянскую пазіцыю, піша 
канал «Вясна назірае».

Хірург уваходзіць у 
адміністрацыю дваровых чатаў 
«Жудро-суседзі» і «Тарасава». 
Пра яго затрыманне 30 студзе-
ня паведаміла прадстаўніца МУС 
Вольга Чамаданава. Падчас пера-
трусу з яго кватэры сілавікі вынеслі 
камп’ютарную тэхніку і «пратэста-
вую сімволіку». Раніцай 1 лютага 
яму прысудзілі 15 дзён арышту.

Агулам за першую палову дня 
1 лютага Наталля Бугук паспе-
ла прысудзіць па 15 дзён арыш-
ту шасці асобам, у тым ліку 
Наталлі Іосуб, дачцэ фінансавага 
аналітыка Вадзіма Іосуба, і старша-
му выкладчыку кафедры фізічнай 
электронікі і нанатэхналогій 
Белдзяржуніверсітэта Паўлу 
Пятрову. Адной затрыманай Бугук 
прысудзіла штраф у 870 рублёў.

9 лютага суддзя, якая адправіла 
за краты Сяргея Броўку, буд-
зе судзіць палітзняволеных – 
журналістак Дар’ю Чульцову 
і Кацярыну Андрэеву – паводле 
крымінальнага артыкула.

Ольга КУЧЕРЕНКО, сестра Романа Бондаренко:
КРиК Души

– Чем дальше, тем больше открывается правды. 
И я уверена, что еще много чего другого всплывет. 
Одно невозможно никак принять: УБИТ МОЙ БРАТ! 
Какие-то люди решают, что им позволено лишать 
жизни другого человека. Это жизнь человека!

ЖИЗНЬ!!!
Неужели с мыслью, что ты преступник, убий-

ца, пособник убийства, возможно спокойно жить?! 
Я не хочу видеть этих людей. Но я с удовольстви-
ем взглянула бы в глаза их родителям!

Аляксандр Быстрык – пава-
жаны ў горадзе чалавек. Былы 
дырэктар СШ №5 г.Навагрудка, 
многія яго добра ведаюць. У 
мінулую нядзелю ён быў затры-
маны міліцыянерамі…

– Пачынаючы з жніўня мы, 
людзі з актыўнай грамадзян-
скай пазіцыяй, кожную нядзе-
лю збіраліся на плошчы Леніна, 
– кажа Аляксандр Сцяпанавіч. 
– Праўда, апошнім часам такіх 
людзей стала значна менш – на 
гэта паўплывалі і штрафы, і 
суткі адміністрацыйнага арыш-
ту, и надвор’е. Напрыклад, мяне 
судзілі чатыры разы, агулам далі 
штрафаў на 110 базавых велічынь. 
Хтосьці з маіх малодшых сяброў 
адбываў пакаранне на “сутках” у 
Дзятлаве, Карэлічах, Лідзе…

Каб не быць пакараным, мы 
вырашылі выходзіць у нядзелю 
на вуліцу на законных падставах 
– ішлі ў мясцовы краязнаўчы 
музей і аплачвалі там экскурсію 
па горадзе, у якой і бралі ўдзел. 
І так рабілі рэгулярна. Праўда, 
за намі ўпарта ходзяць сілавікі, 
хаця, думаю, для іх гэта такса-
ма карысна. Хоць будуць ведаць 
гісторыю роднага горада.

Апошнім часам у нас 
адбыліся сустрэчы і з мясцо-
вым пракурорам, і са старшы-

нёй райвыканкама Сяргеем 
Федчанкам. Чыноўнікі нам далі 
зразумець, што ім надакучылі 
нашы хаджэнні па вуліцах. У 
выніку мяне ў мінулую нядзелю 
затрымалі.

– На якой падставе?
– Я яшчэ нават не дайшоў да 

месца збору, як да мяне падышлі 
міліцыянеры і адправілі ў 
міліцэйскую машыну, а затым 
адвезлі ў райаддзел. Яны нават 
не ведалі, куды я іду. “За што 
затрымалі?” – пытаюся. “Пасля 
патлумачым”.

Адным словам, каля гадзіны 

трымалі ў аддзеле, а затым 
паказалі санкцыю на вобыск 
майго дома. Маўляў, я фігурую 
ў нейкім відэароліку, а таму ў 
межах гэтай справы вобыск і 
адбудзецца. У выніку дом 
абшукалі, хаця нічога не забралі. 
Думаю, што гэта быў такі акт 
застрашвання, каб больш не 
ладзілі экскурсіі.

– Больш не будзеце?
– Відаць, збяромся, бо ў 

мінулую нядзелю экскурсію мы 
аплацілі, а нам яе сарвалі. І гро-
шы ніхто не вярнуў.

Алесь СІВЫ.

З-ЗА КРАТАЎ

Нагадаем, што кіраўнік 
“Прэс-к л у ба”  Юл і я 
Слуцкая (на фота) была 
затрымана ранкам 22 снеж-
ня ў аэрапорце, калі вярта-
лася ў Беларусь.

Зараз яна знаходзіцца ў 
СІЗА на Валадарскага

“Мама трымаецца добра, 
перадае ўсім прывітанне 
і дзякуе за падтрымку”, 
– паведаміла дачка Юліі 
Слуцкай Аляксандра. І 
працытавала некаторыя 
вытрымкі з лістоў маці.

Пра ператрусы
– Падчас ператрусаў нас 

усіх, акрамя дзяжурных, 
выводзяць у карцар. Гэта 
памяшканне метр на тры 
з паловай. У далёкім кан-
цы – прыбіральня. Над ім 
замест зліву – кран з вадой. 
Адным словам, гэта яшчэ 
і рукамыйніца. Замест 
вентыляцыі над унітазам 
дзірка, ацяплення няма. 
Вялікая сырасць і холад. 
Драўляная дошка-ложак 
на дзень прыкручваецца да 
сцяны.

Вяртаемся ў зруйнава-
ную камеру. Сумкі з-пад 
ложкаў выцягнулі, матрацы 
загарнулі, рэчы выкінулі на 
ложак.

Пра побыт
– Па панядзелках у нас 

лазня, туды трэба ісці па 
вуліцы. Дзяўчаты ідуць у 
халатах і гумовых тапках 
на босую нагу. Я апранаю 
шкарпэткі і спартыўны кас-
цюм. На 8 чалавек пяць 
кранаў. Душа няма, проста 
льецца струмень вады. На 

тое, каб памыцца, у нас 20 
хвілін. Уключаючы распра-
нанне і апрананне.

У мяне ўсё добра, 
наколькі гэта магчыма. 
Адзін дзень хварэла, але з 
лекамі, якія ты мне перадала, 
вельмі хутка выкараскалася. 
Толькі кашаль не спыняец-
ца. Але, напэўна, гэта рэак-
цыя арганізма на нікацін.

Упарта працягваю 
трэніравацца два разы ў 
дзень. У любых умовах.

У камеры ёсць свой завед-
зены парадак. Шмат дроб-
ных правілаў, якія паляг-
чаюць прымусова-сумеснае 
жыццё. Напрыклад, той, хто 
ідзе ў прыбіральню, уключае 
ваду. Кожны раз выціраем 
сурвэткамі пасля сябе ўнітаз, 
выціраем падлогу.

Працягваецца крызіс з 
лістамі. Мы ўжо месяц не 
атрымлівалі ніякіх вестак з 
дому. Усе на нервах. Пару раз 
прынеслі некалькі паштовак 
без зваротных адрасоў ад 
чужых людзей.

Трэба прызнаць, што 
калі ёсць яшчэ людзі, 
я к і я  ат ры м л і в а юц ь 
інфармацыю толькі з 
тэлевізара, то прамыванне 
мазгоў выдатнае. Пачынаю 
заўважаць, што паддаюся 
нават я, вельмі добра дас-
ведчаная, што гэта пара-
лельная рэальнасць.

Пра сакамерніц
– У нас у камеры зараз 

8 чалавек. Тры чалавекі – 
па наркатычным артыкуле, 
астатнія – палітычныя. Адна 
дзяўчынка ўжо атрымала 12 
гадоў, цяпер ідуць апеляцыі. 

У турму яна трапіла ў пер-
шы раз, дома яе чакаюць 
двое маленькіх дзяцей. Жах! 
Яшчэ большы жах, што ўсе, 
уключаючы палітычных, 
маральна рыхтуюцца адбы-
ваць пакаранне ў Гомельскай 
калоніі.

Распавяду пра дзяўчат 
у камеры. Тоня. Была 
валанцёрам “Краіны для 
жыцця”. Муж цяпер у 
гэтай жа турме. За дву-
ма маленькімі дзецьмі 
глядзяць бацькі. Ёй за 30 
год. Вельмі спакойная, 
упэўненая, пісьменная.

Маша – актыўны 
ўдзельнік студэнцкага 
руху. Вучылася ў Акадэміі 
мастацтваў. Зусім юная, 
тоненькая. Ідэалістка.

Саша – ёй ледзь за 20, 
яна сірата. Падобная на 
маленькага фламінга (у гала-
ве ружовыя пасмы). Вельмі 
разумная, добра малюе. Яна 
валанцёрка, выкідала мяшок 
са смеццем, які збірала за 
пратэстоўцамі. Яе хочуць 
абвінаваціць у будаўніцтве 
барыкад. Хутка суд.

Аліна. Укусіла за нагу 
міліцыянта ў РУУС, які 
заламаў ёй рукі.

Вось такая кампанія…
Сяргей ЗАБЛОЦКІ.
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Мікола КУПаВа:

«Бел-чырвона-белы сцяг непадсудны,  
гэта прызнаны народам нацыянальны сімвал»

Генеральная пракуратура Беларусі паабяцала прызнаць бел-чырвона-белы сцяг экстрэмісцкай сімволікай. Нібыта ідучы насустрач “неабыякавым грамадзянам”, якія звярнуліся ў гэта 
ведамства з адпаведным хадайніцтвам. Мы вырашылі пацікавіцца, як да такой ініцыятывы ставіцца Мікола КУПАВА – аўтар эталона дзяржаўнага бел-чырвона-белага сцяга, прынятага 

Вярхоўным Саветам у 1991 годзе. Тым больш для нашай сустрэчы была яшчэ адна, куды больш прыемная, нагода – 75-годдзе мастака.
– Спадар Мікола, най-

перш скажыце, як вы сябе 
пачуваеце пасля перанесе-
нага ў снежні каранавіруса? 
Здаецца, і ў бальніцы давяло-
ся паляжаць?

– Так, у мінскай шостай 
бальніцы, якая пераабста-
лявана пад каранавірусных 
пацыентаў. Цяпер пачуваю-
ся нармальна. Мне пашанца-
вала, што я не запусціў хва-
робу: патэмпературыўшы 
некалькі дзён, выклікаў 
“хуткую” і адразу трапіў у 
бальніцу. Дзякуй дактарам, там 
было вельмі добрае лячэнне, 
кіслародныя апараты даступ-
ныя. Палячыўся, падыхаў 
кіслародам два тыдні, а потым 
мяне завезлі ў Аксакаўшчыну 
на падмацаванне. Арганізм 
цалкам аднавіўся. Пакуль 
я лячыўся, сын перахварэў 
дома. Таксама, здаецца, без 
наступстваў.

– Я застаў вас за працай. 
На мальберце – нейкая старас-
вецкая бітва вымалёўваецца. 
Што за баталія?

– Бітва пад Хацінам 1621 
года, дзе сустрэліся войска 
Польшчы і Вялікага Княства 
Літоўскага, з аднаго боку, і 
турэцка-татарская армія – з 
другога. Аб’яднаным войскам 
кіраваў наш суайчыннік вялікі 
гетман Ян Караль Хадкевіч – і 
разбіў туркаў. Сёлета мы адзна-
чаем 400-я ўгодкі той бітвы. 
Восенню мы, мастакі, плануем 
зладзіць выставу, запрасіўшы 
палякаў, украінцаў і літоўцаў. 
Значэнне Хацінскай бітвы не 
меншае, чым Грунвальдскай, 
уся Еўропа тады з палёгкай 
уздыхнула. Тагачасны Папа 
Рымскі нават распарадзіўся 
штогод служыць у касцё-
лах імшу ў гонар перамогі 
Хадкевіча, і яна служылася – 
па ўсёй Еўропе – аж да канца 
ХІХ стагоддзя.

– Над войскам Яна 
Хадкевіча відны бел-чырвона-
белыя сцягі, якія Генеральная 
пракуратура Беларусі 
днямі паабяцала прызнаць 
экстрэмісцкімі і фашысцкімі. 
Калі будзе прыняты адпавед-
ны заканадаўчы акт, за выка-

рыстанне сцяга будзе ўведзена 
крымінальная адказнасць. Як 
вы да гэтага ставіцеся?

– Як да нябачанага дасюль 
дурноцця. Як можна забараніць 
сцяг, за якім – стагоддзі 
гісторыі? Пры чым тут нейкія 
немцы, пры чым паліцаі? 
Упершыню бел-чырвона-белы 
сцяг з’явіўся на гравюры 1444 
года! На той гравюры – бітва 
з туркамі пад Варнай, у якой 
таксама ўдзельнічалі войскі 
ВКЛ. Бел-чырвона-белыя сцягі 
масава паказаны на славу-
тай карціне “Бітва пад Оршай 
1514 года”. У 1917-м, яшчэ да 
абвяшчэння БНР, вайскоўцы-
беларусы былой царскай арміі 
ўпрыгожвалі свае мундзіры 
бел-чырвона-белымі стужкамі 
і значкамі. Таму Клаўдзій 
Дуж-Душэўскі ў 1918-м, ства-
раючы сцяг для БНР, нічога 
не выдумляў, ён проста ўзяў 
правераны стагоддзямі 
сімвал. Помню, як у 1990 год-
зе ў Полацку ўладыка Філарэт 
па нашай просьбе ўрачыста 
асвяціў бел-чырвона-белы сцяг, 
які праз год стаў дзяржаўным. 
Бел-чырвона-белыя палоскі, 
якія сімвалізуюць кроў Хрыста, 
абавязкова прысутнічаюць на 
епіскапскім аблачэнні. Дык 
што, Генеральная пракуратура 
цяпер і Хрыста будзе судзіць?!

– Пракуратура тлу-
мачыць, што з просьбай 

прызнаць нацыянальны 
сцяг экстрэмісцкім да яе 
звярнуліся “100 неабыяка-
вых грамадзян”. Але толькі за 
адны суткі петыцыю ў аба-
рону сцяга падпісалі 50.000 
чалавек.

– Гэта яшчэ раз свед-
чыць, што бел-чырвона-белы 
сцяг прыняў увесь народ. 
Генеральная пракурату-
ра павінна зразумець, што 
нашы нацыянальныя сімвалы 
непадсудныя, яны аб’ектыўна 
існуюць у нашым жыцці неза-
лежна ад палітычнага надвор’я 
на вуліцы.

– Вы ж аўтар эталона 
дзяржаўнага бел-чырвона-
белага сцяга. Помніце, як ён 
ствараўся?

– Як такое забудзеш? У 
параўнанні з працай аўтара 
эталона дзяржаўнага герба 
мая была больш сціплай – 
трэба было выбраць даклад-
ны чырвоны колер (ён жа мае 
розныя адценні) і вызначыць 
прапорцыі шырыні тканіны ды 
яе даўжыню. Помню, як да нас 
у камісію Вярхоўнага Савета 
прыходзілі спецыялісты 
з Мінскага камвольнага 
камбіната, усё ўдакладнялі, 
каб тут жа запусціць сцягі ў 
вытворчасць. Іх жа для ўсёй 
краіны патрэбна было безліч.

– Нядаўна ў букіністычнай 
краме мне трапілася на вочы 

аздобленая вамі кніга для 
дзяцей “Сіняя світа нале-
ва пашыта”. Я звярнуў ува-
гу, што на малюнках там 
някідкія, але заўважныя 
бел-чырвона-белыя сцягі, а 
год выдання – 1986. Як вам 
удавалася нават у савецкі час 
прапагандаваць нацыяналь-
ную сімволіку?

– Вось жа неяк удавалася. 
Што да згаданай вамі кніжкі, 
то там была цэлая гісторыя. 
“Крамолу” на яе старон-
ках заўважыў сам загадчык 
аддзела культуры ЦК КПБ 
Іван Антановіч (а ён за ўсімі 
ідэалагічнымі праявамі вельмі 
пільна сачыў) і даў каманду 
зняць кніжку з продажу. Ёю 
займалася адмысловая камісія, 
куды мяне выклікáлі. І так 
сталася, што на мой бок сталі 
гісторыкі, патлумачыўшы 
парторгам розных узроўняў, 
што ніякага супярэчан-
ня гістарычным фактам на 
малюнках яны не бачаць.

– А кніжку ў продаж 
вярнулі?

– У кнігарнях я яе больш 
не бачыў. Частку накладу, 
відаць, пусцілі пад нож. Але 
няма ліха без дабра. Маёй 
“Сіняй світай…” зацікавіліся 
ў… Індыі. Індусам спадабалася 
кніжка, і яны тут жа, у Беларусі, 
заказалі яе перавыданне 
па-англійску – для замежжа. 
З шыкоўнай паліграфіяй. Тут 
ужо Антановіч умяшацца не 
мог. Помню, як да мяне прыбег 
мастак Генадзь Сокалаў-Кубай: 
“Мікола, твая “Сіняя світа…” 
прадаецца ў “Цэнтральнай” 
кнігарні”. Я хуценька паехаў і 
набыў цэлы пакунак. Так што 
Індыя паспрыяла, каб наш сцяг 
пабачылі ва ўсім свеце.

– Відаць самы тыража-
ваны ваш твор – гэта выява 
Пагоні на фоне бела-чырво-
на-белага сцяга, змешчаная 
на канверце яшчэ савецкага 
часу ў 1990 годзе. Мільённы 
наклад! А ў гэтым выпадку 
хто паспрыяў?

– Гэты канверт выйшаў у 
свет па ініцыятыве гераль-
дыста Анатоля Цітова, свет-
лая яму памяць. Ён падаў 

заяўку, і тады яшчэ саюз-
нае Міністэрства сувязі 
пагадзілася. Самае цікавае, 
што я паказаў Пагоню на фоне 
карты, якую склаў прафесар 
Пецярбургскага ўніверсітэта 
Яўхім Карскі. Гэта так званая 
карта “белорусского племени”, 
дзе Смаленшчына і Браншчына 
прызнаны беларускімі. Канверт 
з Беларуссю ад Беластока да 
Смаленска мільённым накла-
дам быў надрукаваны ў Пензе, 
і ніхто ў мяне не спытаўся, 
што там за карта намалявана. 
А яна для нас вельмі важная, 
бо БНР была абвешчана якраз 
на аснове той карты. А ў 1991 
годзе выдавецтва “Беларусь” 
замовіла мне паштоўку з 
нацыянальнымі гербам і сця-
гам. Потым былі заказы на 
маркі – таксама з нацыяналь-
най сімволікай...

– За якую ўжо сёння, да 
рашэння Генеральнай пракура-
туры, штрафуюць і кідаюць за 
краты. Напрыклад, 18-гадовая 
Сафія Малашэвіч, якая раз-
малявала шчыты амапаўцаў 
нацыянальнымі колерамі, 
атрымала два гады калоніі.

– І за што? Якую шкоду 
яна прычыніла дзяржаве? Тыя 
палоскі са шчытоў за пяць хвілін 
змылі. Так не павінна быць!

– Ваш калега і сябра Яўген 
Кулік намаляваў партрэт 
Міколы Гусоўскага з… сябе. А 
ў вас падобнай спакусы пры 
стварэнні партрэтаў вялікіх 
князёў ВКЛ не ўзнікала?

– Не, як кажуць, не ўдаўся 
тварам. А калі Яўген працаваў 
над Гусоўскім, то мы з сябрамі 
неаднойчы збіраліся ў яго 
майстэрні і абмяркоўвалі, 
як павінен выглядаць аўтар 
славутай “Песні пра зубра”. 
Прыжыццёвых жа выяў не 
захавалася. І гэта мы сказалі 
Куліку: слухай, Яўген, тваё 
аблічча вельмі падыходзіць. 
Тады ж, да 500-годдзя 
Гусоўскага, выйшла яго паэ-
ма, а мы ў Саюзе мастакоў 
зрабілі шыкоўную выставу. 
Прыемна ўспомніць – гэта быў 
сапраўдны фурор!

– Вы настолькі жылі 
айчыннай гісторыяй, што 

нават імёны сваім дзецям 
далі гістарычныя – Вітаўт і 
Рагнеда. Стаўшы дарослымі, 
яна за гэта бацьку не 
папракалі?

– Не папракалі. Вітаўт 
сказаў, што любіць сваё імя, 
Рагнеда трохі менш інфармацыі 
мела, але, калі я расказаў ёй пра 
полацкую князёўну Рагнеду, 
яна супакоілася. Памятаю, як 
Вітаўта не хацелі запісваць у 
загсе. Я раззлаваўся, узяў бланк 
і сам усё напісаў. З Рагнедай 
ужо было прасцей – ішоў 1992 
год, і чыноўнікі вучыліся шана-
ваць гісторыю сваёй краіны.

– Вы аздобілі каля 40 
кніг, некаторыя з іх да 
гэтай пары перавыдаюц-
ца з вашымі ілюстрацыямі 
– напрыклад, “Лебядзіны 
скіт” Уладзіміра Караткевіча 
ці “Судны дзень Скарыны” 
Міколы Арочкі. А ці ўдаецца 
вам супрацоўнічаць з 
дзяржвыдавецтвамі сёння?

– Ужо гадоў дзесяць выда-
вецтвы да мяне не звяртаюц-
ца. Што да прыгаданага вамі 
“Суднага дня Скарыны”, то яго 
перавыдалі без майго ведама, 
парушыўшы аўтарскае права. 
Там якасць – ніжэй за нуль, 
гэта проста здзек з таго, што 
зрабіў мастак. Гэта, дарэчы, не 
адзінкавы выпадак. Месяцы два 
таму я пабачыў у краме хлеб пад 
назвай “Літоўскі”, на ўпакоўцы 
– мая гравюра “Вільня”. 
Выпякаюць яго на Ваўкавыскім 
хлебазаводзе. Дазволу ў мяне 
ніхто не пытаўся, фактычна, 
укралі мой твор.

– Дык няхай бясплатна 
вас хлебам забяспечваюць! Ён 
хоць смачны?

– Смачны, але ж 
так не робіцца. Няхай 
выкарыстоўваюць, я не супраць. 
Але няхай спачатку разлічацца. 
Я буду гэтага дамагацца.

– Гэта, па-мойму, ужо не 
першы выпадак у вас?

– Не першы. Неяк у Гомелі 
выпусцілі гарэлку “Вітаўт” 
з маім партрэтам князя на 
бутэльцы. Тады я выйграў суд.

– А завод у дасудовым 
парадку не прапаноўваў 
вам скрынь дзесяць гарэлкі 

бясплатна?
– А навошта мне столькі? 

Паводле рашэння суда я атрымаў 
грашовую кампенсацыю.

– “На сход, на ўсенародны, 
грозны, бурны сход / Ідзі, 
аграблены, закованы народ!” 
– заклікáў Янка Купала. А што 
вы думаеце пра “усебеларускі 
сход”, які мае адбыцца ў 
Мінску?

– Туды ўлада збярэ сваіх 
людзей, прадстаўнікоў дэма-
кратычных сіл там ніхто не 
чакае. Калі б гэта быў сапраўды 
ўсебеларускі сход, то на ім 
мусілі б быць прадстаўнікі і 
апазіцыйных партый, і розных 
грамадскіх рухаў.

– Уявім сабе такую 
сітуацыю. У зале – тры тыся-
чы чалавек, на ўсю сцяну 
лозунг “За сильную и процве-
тающую Беларусь!”, а на тры-
буне – Мікола Купава. Што 
б вы сказалі людзям, якія 
сабраліся?

– Цяжка такое ўявіць… А 
сказаў бы я вось што. Беларусь 
можа квітнець толькі пры дэма-
кратычным ладзе, калі выкон-
ваецца закон. Квітнеючая і 
незалежная Беларусь – гэта 
найперш нацыянальная школа, 
якой фактычна няма, гэта куль-
тура на аснове старажытных 
традыцый, гэта свая гісторыя 
ў падмурку… Але чаго я на 
тым сходзе не бачыў? Лепш я 
папрацую над сваімі творамі. 
Гэта для мяне важней.

– Калі б вам было дазволе-
на на сваё 75-годдзе атрымаць 
ад Бога нейкі падарунак, што 
б вы папрасілі?

– Папрасіў бы, каб Беларусь 
стала свабоднай, сапраўды 
незалежнай і беларускамоўнай 
краінай і каб усе беларусы ёю 
даражылі. У саюзе з Расіяй 
незалежная Беларусь – гэта 
блеф. Масква заўжды будзе 
трымаць нас у кабале.

– Дык гэта просьба для 
ўсяго народа. А для сябе 
асабіста?

– Тое самае папрасіў бы. Гэта 
для мяне асабіста. І для ўсіх.

Міхась СКОБЛА.

Мікола Купава ў “кампаніі” з князем Альгердам.

СІТуАЦЫЯ

КАМЕНТАРЫЙ ЮРЫСТА

алесь Пушкін:
«Калі б быў дома, без бойкі сцяг не аддаў бы…»

Вядомы мастак распавёў “Народнай Волі”, як у мінулыя выхадныя з яго дома міліцыянеры здымалі бел-чырвона-белы сцяг.

– Відаць, спецыяльна вырашылі 
зняць сцяг у маю адсутнасць, каб 
мяне не арыштоўваць, – кажа Алесь 
ПУШКІН. – Бо без бойкі я яго не аддаў 
бы.

Але мяне не было, і бел-чырвона-
белы сцяг быў гвалтоўна зламаны, хаця 
да гэтага 24 гады лунаў над маёй хатай і 
нікому не перашкаджаў.

Напярэдадні старшы інспектар 
Крупскага РУУС Дзмітрый Мікалаевіч 
Дзяго патэлефанаваў маёй жон-
цы і запытаўся, дзе яна знаходзіцца. 
Тая была ў краме, міліцыянер сказаў, 
каб ішла дадому. Яна прыйшла і 
ўбачыла, што ля хаты стаяць “вышка” 
і міліцэйская машына. Коратка 
паведамілі, што прыехалі здымаць сцяг. 
Яна ім у адказ: “Дачакайцеся мужа, ён 
прыедзе праз дзень”. Зараз я працую на 
Магілёўшчыне, ў Жылічах Кіраўскага 
раёна, на рэстаўрацыі палаца Ігната 
Булгака. Але ніхто чакаць не стаў.

– А што са сцягам? Забралі?
– І сцяг, і герб “Пагоня”, які 

знаходзіўся на франтоне, жонцы 
аддалі пад распіску да суда. Значыць, 
збіраюцца мяне яшчэ і судзіць.

– Ці будзеце зноў вывешваць сцяг 
над хатай?

– Пакуль не буду, бо што нам заста-
ецца? У нас і так беларускамоўная 
сям’я, мы ўсе гамонім на роднай мове, 
а ў хаце святыні вісяць разам з бел-
чырвона-белымі сцяжкамі. Таму мы ў 
любым выпадку застаёмся свядомымі 
беларусамі.

Ну ўздыму я зноў над дахам 
сцяг, і што далей? Плаціць 30 база-

вых велічынь? Альбо прыедуць 
міліцыянеры, будзе канфлікт, рас-
пачнецца бойка. Затым могуць не 
толькі 15 сутак даць, але і распачаць 
крымінальную справу. Таму, відаць, не 
варта бегчы з кулакамі на танк.

– Вы казалі, што сцяг вісеў 24 
гады…

– Так, з 1997 года, і не было ніякіх 

прэтэнзій ні з боку міліцыі, ні з боку 
пракуратуры. І зараз я, відаць, напішу 
заяву ў пракуратуру, прыкладу відэа 
таго, як здымалі сцяг, і запытаюся: на 
падставе якога канкрэтна закона гэта 
зроблена? Я разумею, што зняць бел-
чырвона-белы сцяг – гэта не асабістая 
ініцыятыва таго ж міліцыянера Дзяго, 
загады ідуць ад куды больш высока-
га начальства. Вы ж бачыце, да чаго 
дайшло: хочуць прызнаць нацыяналь-
ную сімволіку экстрэмісцкай.

Дарэчы, жонка сказала, што 
міліцыянеры былі дастаткова 
добразычлівыя, не было з іх боку 
ніякай агрэсіі. 24 гады ім не было 
ніякай справы да гэтага сцяга, але 
відавочна, што зараз загады пайшлі 
зусім іншыя. Тым, хто наверсе, 
патрэбна знішчыць апошнія бастыё-
ны Беларушчыны.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
P.S. Я звярнуўся да начальніка 

Крупскага РУУС Дзмітрыя Фіцкевіча 
з просьбай патлумачыць, на якіх закон-
ных падставах сцяг знялі з прыват-
нага дома, але той адмовіўся нешта 
каментаваць і параіў звяртацца ў прэс-
службу МУС.

Валянцін  
СТЭФаНОВІЧ,  

праваабаронца:
– Гэтая сітуацыя ўпісваецца ў тэндэнцыю апошня-

га часу. Ужо ёсць шэраг спраў з прыцягненнем людзей да 
адміністрацыйнай адказнасці за тое, што на балконах іх 
кватэр былі бел-чырвона-белыя сцягі альбо на вокнах меўся 
ўзор такой афарбоўкі. Гэта лічыцца як быццам правядзеннем 
несанкцыянаванага пікета.

З прававога пункта гледжання такая сітуацыя – абсурд, бо 
ўласная кватэра альбо прыватны дом – гэта не публічная тэры-
торыя, а таму не датычыцца ніякіх масавых мерапрыемстваў. 
Сцяг на балконе ці на даху хаты можна разглядаць як выказванне 
свайго ўласнага меркавання ці грамадзянскай пазіцыі, але, згодна 
з Міжнародным пактам аб грамадзянскіх і палітычных правах, 
гэта не з’яўляецца парушэннем закона.

Апошнім часам ідуць размовы аб прызнанні бел-чырвона-
белага сцяга экстрэмісцкай сімволікай, і калі такое адбудзецца, 
то да адказнасці будуць прыцягваць, нават калі вы яе раз-
мяшчаеце у сваёй машыне альбо на доме. Але ж пакуль гэта не 
ўзаконена. Таму і прымяняюць норму, якая дазваляе караць за 
“несанкцыянаваныя пікеты”. Хаця, паўтаруся, тэрыторыя пры-
ватнага памяшкання – гэта не публічнае месца, а масавыя мера-
прыемствы могуць адбывацца толькі ў публічных.
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                Олег СУКОНКО:

   «Нужно давать честную       
   статистику по коронавирусу!»

ЭКСКЛЮЗІЎ

«Ён здольны аб’яднаць людзей з розных сфер»
 Юрый Губарэвіч расказаў аб працы ў камандзе Латушкі.

24 гады таму Юрый Губарэвіч быў 
сярод стваральнікаў «Маладога фрон-
ту». Пяты год ён узначальвае рух «За 
Свабоду». Чым апазіцыйны палітык зай-
маецца ў камандзе Паўла Латушкі, які 
дзяржаўнай службе аддаў на год больш, 
чым Губарэвіч – змаганню з ёю?

Днямі Юрый Губарэвіч знаходзіўся 
ў Варшаве. Палітык запэўнівае, што 
гаворкі пра эміграцыю няма, у сталіцу 
Польшчы ён завітаў усяго на некалькі 
дзён: «Намераў з’язджаць з Беларусі няма. 
Я тут, каб паразмаўляць з калегамі пра 
планы, у першую чаргу пра тыя, за якія 
я адказваю. Я ўжо не першы раз пакідаю 
на кароткі тэрмін Беларусь. Вядома, 
прадказаць нашу ўнутраную сітуацыю 
немагчыма, бо людзей затрымліваюць, 
даюць розныя тэрміны, заводзяць 
крымінальныя справы абсалютна 
беспадстаўна. Але мне асабіста баяцца 
няма чаго. Я ніколі не парушаў законаў, 
нават лукашэнкаўскіх, абсалютна недэ-
макратычных».

Тым не менш Губарэвіч – свед-
ка па крымінальнай справе супраць 
Каардынацыйнай рады, як і іншыя чле-
ны яе асноўнага складу.

«Тут няма перакосу ў бок 
былых чыноўнікаў»

У Народным антыкрызісным 
кіраўніцтве Юрый Губарэвіч адказвае 
за рэгіянальнае развіццё. Свой удзел у 
камандзе, якая складаецца ў значнай 
ступені з былых дзяржаўных службоўцаў, 
ён называе «ўнясеннем балансу».

«Зараз мы ўсе аб’яднаны адзінай 
мэтай – гэта перамены ў Беларусі, як 
мага хутчэйшае вяртанне да нармаль-
нага жыцця і вяртанне народу права 
прымаць рашэнні ва ўласнай краіне. Усе 
тыя людзі, якія, нягледзячы на іх мінулае, 

стаяць цвёрда на гэтых мэтах, склада-
юць адзіную сілу. Унікальнасць пляцоўкі 
Народнага антыкрызіснага кіраўніцтва 
ў тым, што Павел Латушка здольны 
аб’яднаць людзей з розных сфер. Тут няма 
перакосу ў бок былых чыноўнікаў. Усё 
арганічна дапаўняецца новымі людзьмі, 
якія прыйшлі ў пратэст у мінулым годзе, 
са сфер, якія не тычацца палітыкі».

«Людзям трэба вярнуць
 права прымаць рашэнні 
на лакальным узроўні»

Нядаўна Юрый Губарэвіч прадставіў 
дакумент, які апісвае дзеянні Народнага 
антыкрызіснага кіраўніцтва да і падчас 
пераходнага перыяду ў галіне развіцця 

рэгіёнаў. У інтэрв’ю Радыё Свабода 
палітык расказаў пра свае прапановы.

• Мы сталі спадкаемцамі сістэмы 
СССР, калі шэсць абласцей БССР 
выглядалі нармальна на фоне такога ж 
падзелу ў суседніх рэспубліках. Цяпер 
гэта сістэма безнадзейна састарэла. 
Мы бачым лішні ўзровень. Частка 
буйных гарадоў, якія размешчаны 
далёка ад сваіх абласных цэнтраў, 
будуюць свае эканамічныя сувязі з 
буйнымі гарадамі іншых абласцей. 
Сістэма не працуе.

• Другі момант – бюракратыя. 
Трохузроўневая сістэма кіравання 
міліцыяй, такая ж сістэма вертыкалі, 
судоў і г.д. Гэта каласальная армія 
чыноўнікаў, якія дублююць функцыі 
адзін аднаго. Рэформа – гэта і ска-
рачэнне бюракратычнага апарату, і 
набліжэнне гаспадарчых сувязяў вакол 
тэрыторый, якія склаліся арганічна. 
Такіх прыблізна 16 на нашай мапе.

• Павінна адбыцца рэформа мяс-
цовага самакіравання. Людзям трэ-
ба вярнуць права прымаць рашэнні 
на лакальным узроўні. Большасць 
рашэнняў, якія датычацца жыцця 

чалавека, побытавага абслугоўвання 
і інфраструктуры, прымаюцца на 
высокім узроўні або тымі органамі, 
якія не фарміруюцца жыхарамі.

• Цяпер неабходна збіраць дадзе-
ныя аб усіх рэпрэсіях з боку мясцо-
вых органаў улады, аб фальсіфікацыі 
выбараў. Трэба раскрываць усе зла-
чынствы чыноўнікаў – у тым ліку 
карупцыйныя схемы. Таксама важ-
на арганізаваць кантроль за працай 
дэпутатаў усіх узроўняў.

• Татальных і неабгрунтаваных зачы-
стак не будзе. Гэтым мы адрозніваемся 
ад цяперашняй улады, якая праводзіць 
масавыя рэпрэсіі. Рашэнні будзе пры-
маць незалежны суд. Але ў рэгіёнах 
энтузіязм да незаконнай дзейнасці 
праяўляе лічаная колькасць людзей.

• Народнае антыкрызіснае 
кіраўніцтва правядзе конкурс 
«Кадравы рэзерв», каб знайсці заме-
ну рэгіянальным чыноўнікам, якія 
ўдзельнічалі ў палітычных рэпрэсіях, 
карупцыйных схемах і па-іншаму 
парушалі закон.

Дзмітрый ГУРНЕВІЧ.

– Олег Григорьевич, вас 
назначили главным по корона-
вирусу в Могилевской области. 
Расскажите, как там идут дела, 
есть успехи?

– Меня назначили, я съез-
дил туда, мы наметили планы, а 
потом я ушел на больничный – 
позвоночник на охоте сломал. И 
сейчас всё еще восстанавливаюсь.

– Как это вы так умудрились?
– Ну вот так: там спуск неболь-

шой был, ноги поехали вперед, и 
я всем своим весом приземлился 
на пятую точку. И первый пояс-
ничный позвонок сломался.

А в Могилевской области мы 
наметили глобальный план дей-
ствий. Я встречался и с губерна-
тором, и со всеми его заместите-
лями. Они неплохо работают, но 
инфекционная больница – ста-
рая, нужна новая.

Мое личное мнение такое: 
загружать больницы общего про-
филя ковидными больными – это 
неквалифицированно. Должны 
быть специальные инфекцион-
ные клиники, и я об этом докла-
дывал Наталье Кочановой – нуж-
на специальная программа этого 
направления. Во главе с РНПЦ 
эпидемиологии нужно давать 
нормальную, правильную, чест-
ную статистику по коронавиру-
су и от нее исходить. Никто не 
должен бояться этой статистики! 
Сколько у нас по-настоящему 
людей больны ковидом? Ни вы, 
ни я не знаем точного ответа.

– А вы поднимали вопрос 
про статистику в верхах?

– Я не просто поднимал, а нае-
хал по этому поводу на нынеш-
него и предыдущего министров 
здравоохранения. Я спрашивал: 
где конференция по итогам пер-
вой волны коронавируса? Почему 
не провели, не объяснили, не сде-
лали выводы? Это самое важное 
– сделать вводы, наметить про-
грамму, понять, что делать даль-
ше. Коронавирус никуда не денет-
ся. Значит, должна быть госпро-
грамма масштабная, включаю-
щая строительство, перестройку, 
ремонт всех инфекционных боль-
ниц. И штаб должен возглавлять 
главный эпидемиолог страны, 
директор РНПЦ эпидемиологии, 
которого не слышно и не видно. 
Не устраивает он вас – так поме-
няйте. И в этом центре долж-
на определяться генетическая 
структура вирусов, которые у нас 
циркулируют. Надо знать, будет 
на них действовать российская 

вакцина или нет. Это большие 
исследования! Нужно обстоя-
тельно этим заниматься, структу-
ру выделить, деньги, потому что 
это только начало – допускаю, что 
коронавирус будет и в следую-
щем году, он лишь изменит свою 
природу. Моя точка зрения как 
бывшего онколога (я сейчас не 
работаю), что это искусственная 
вещь, созданная за рубежом, и 
она будет циркулировать посто-
янно. А потом еще что-то приду-
мают. И мы должны быть готовы 
к этому очень серьезно.

Да, у нас ведут борьбу с этим 
вирусом, но надо, чтобы это дела-
лось на высочайшем уровне. Надо 
серьезно заниматься проблемой, 
а не просто тушить пожар.

Не знаю, может, и Лукашенко 
о моих словах доложили, но после 
этого моего выступления со мной 
стали как-то холодно здоровать-
ся. Люди должны знать правду! 
Так было у нас в онкологии, когда 
я работал. Мы вели статистику, 
дублировали ее. У нас же есть 
национальный статистический 
комитет…

– …который вообще пере-
стал публиковать данные по 
смертности.

– У нас привыкли всё прятать, 
чтобы всё было якобы тип-топ. А 
в онкологии мы свою статисти-
ку вели, у нас был специальный 
отдел в РНПЦ, и мы следили за 
каждым больным. И, исходя из 
конкретных цифр, уже принима-
ли решение, как нам развивать-
ся, что строить, куда двигаться. 
Может, я не прав, но, как прак-
тик, считаю, что так надо делать. 
Но у нас нет людей, которые спо-
собны сказать высокому началь-
ству, что это нужно.

– Так вы же сенатор, 
можете всё это озвучить на 
Всебелорусском собрании. И вы 
хороший оратор.

– А стоит ли?..
– Вы же знаете об открытом 

письме врачей, в котором выдви-
нут ряд серьезных требований к 
власти. Вы его подписали?

– Не подписывал и, честно 
говоря, даже не читал. Я как сена-
тор даже не вмешивался в это. 
Сидел тихо.

– Хотя, как сенатор и автори-
тет в медицине, как раз и долж-
ны были не отмалчиваться, а 
сказать свое слово.

– Вы видели на днях ново-
сти, как Лукашенко выступал? 
Там генералы сидели и дрожали, 

глаз не поднимали, когда он гово-
рил, что всех нужно за корруп-
цию посадить и отобрать всё до 
последней нитки!

– К генералам, конечно, есть 
вопросы. Но, кажется, именно 
на этом совещании Лукашенко 
впервые признал: мол, парни, у 
нас с вами тоже косяков хвата-
ет. Мне хотелось бы, чтобы эти 
слова на свой адрес принял не 
только генеральный прокурор, 
но и сидевший там председа-
тель Верховного суда Валентин 
Сукало. Потому что то, что 
сегодня творится в судах, – это 
всё происходит с его молчаливо-
го согласия.

– Сукало не будет высту-
пать, поэтому он до сих пор на 
этой должности. Всё определяет 
Лукашенко.

– Так может, вам, в отли-
чие от дрожащих генералов, 
всё же стоит выступить на 
Всебелорусском собрании и 
назвать вещи своими именами?

– Наверное, кроме меня никто 
и не скажет…

– У меня к вам еще один дели-
катный вопрос. На вашей стра-
нице на сайте Совета Республики 
в графе «Адрес и служебный 
телефон» указано: администра-
тивное здание на пересечении 
МКАД и Логойского тракта. Это 
почти как у Чехова – на деревню 
дедушке! Там же указано, что вы 
являетесь заместителем руково-
дителя по связям с общественно-
стью ЗАО «Выставочный центр 
«Аквабел»…

– Я уже директор, меня повы-
сили!

– А почему вы, известный 
онколог, доктор наук, ушли из 
медицины?

– Меня ведь эвакуировали. И 
постарались, чтобы меня нигде 
больше не было.

– Было много разных слухов 
по этому поводу, в том числе и о 
ваших непростых отношениях с 
бывшим министром здравоох-
ранения Караником…

– С Караником у нас личная 
неприязнь. Причем серьезная. Я 
считаю, что он редкий первоста-
тейный демагог. Это Качанова его 
ввела… Когда меня просили дать 
ему характеристику, я сказал: 
могу написать большими буква-
ми на листе, но это будет нехоро-
шее слово.

А когда он пришел в мини-
стерство, меня выкинули без пра-
ва трудоустройства.

– Я еще как-то могу понять 
про государственные клиники, 
но ведь есть куча частных…

– Я без дела не сижу. Пытаюсь 
создать свой институт космето-
логии и пластической хирургии. 
Есть возможности, есть финан-
сирование. Но в течение года уже 
не можем получить место, где мы 
хотели строить.

– Вы онколог, почему вдруг 
пластическая хирургия и кра-
сота?

– Я не могу сейчас все карты 
раскрывать…

Еще я консультирую в одном 
из областных частных центров по 
поводу создания центра по ранне-
му выявлению рака. Если всё полу-
чится, то каждый сможет обследо-
ваться на наличие рака в организ-
ме. Так что работой я себя завалил. 
Мне интересно в этом направле-
нии двигаться, новая стезя.

– Наверное, сейчас чувствуе-
те себя более свободным?

– Да.
И раз уж я коснулся темы 

пластической хирургии, то могу 
сказать откровенно: у нас ее на 
настоящем уровне нет – ни госу-
дарственной, ни частной. Но это 
тема для отдельного разговора, 
может, дам отдельное интервью, 
когда начнем строить.

– Вы говорите, что у вас с 
прежним министром здравоох-
ранения сложные отношения. А 
с нынешним?

– Нынешний, видимо, на меня 
разобиделся, когда я очень резко 
выступил по поводу сосредото-
чения всех средств, оснащения и 
переоснащения клиник. Он тогда 
еще не был министром. Может, 
подумал, что я претендую на этот 
высокий пост.

– Но сейчас его мечта сбы-
лась, он в статусе…

– К сожалению, он не способен 
ничего поменять и продвинуть. 
Там нужно менять тотально всё 
министерство и брать нормальных 
профессионалов. А многих ушли…

– Кстати, о профессиона-
лах. Открытое письмо медиков 
подписало немало авторитет-
ных людей. Тот же экс-глава 
РНПЦ «Кардиология» академик 
Мрочек… 

– Мрочек?.. После того как 
я очень жестко выступил про-
тив Караника на одной из колле-
гий Минздрава, где меня хотели 
распять, Мрочек сказал мне: ну 
зачем ты так резко? Я предла-
гал тогда ему и другим коллегам 

написать коллективное письмо 
А.Лукашенко о том, что происхо-
дит. Не рискнули. А потом види-
те, как получилось…

– А могли бы вас, конечно, 
послушать…

– Никто не хотел слушать. А 
может, потом и не дали бы мне 
даже в частных структурах рабо-
тать, и средств к существованию 
вообще не было бы.

– Да ладно, вы же столько лет 
при должности и при статусе, 
какая-то подушка финансовой 
безопасности у вас должна быть.

– Кстати, сильно искали и 
проверяли всё, что у меня есть. 
Видимо, хотели посадить. Еще 
при Каранике было, 70 человек 
проверяло – ничего не нашли! 
Уволили меня по статье «Без объ-
яснения причины увольнения» 
– оказывается, есть такая статья 
для руководителей.

– С другой стороны, слава 
Богу, что на свободе!

– Да, это самое главное!
– Говорят, болезни неслучай-

но приходят, и если уж хворь 
уложила тебя в постель, значит, 
Вселенная дает время подумать, 
что ты делаешь не так, пораз-
мыслить над всем, что происхо-
дит в твоей жизни, расставить 
приоритеты…

– Грехи наши!.. И зависть 
человеческая.

– Вы завидуете кому-то?
– Я – нет, а вот мне завидуют.
– Коронавирус вас миновал?
– Нет, переболел. Не тяжело, 

но средне.
– Что вы думаете по пово-

ду вакцинации? Я смотрю, что 
даже среди врачей мнения по 
этому вопросу полярные…

– Вопрос очень сложный…
Мое мнение: надо вакцини-

роваться. И именно российской 
вакциной. Она поднимает общий 
иммунитет. Да, могут быть 
осложнения, но она неспецифи-
ческая, действует на иммунитет.

– Не известно же, как потом 
аукнется эта иммунная активи-
зация…

– В химиотерапии есть новое 
направление, еще когда я уходил, 
мы им занимались: берется своя 
опухоль, таким образом создает-
ся антитело против рака, кото-
рое борется с раковыми клетка-
ми, оставшимися в организме, 
путем воздействия на иммунитет. 
Это чрезвычайно перспективное 
направление в онкологии! Я хотел 
у нас его развивать…

Поэтому мое личное мнение 
по поводу вакцины от ковида: 
прививаться надо, это стимули-
рует иммунитет. Причем приви-
ваться надо не только тем, кто 
не болел, но и тем, кто перенес 
коронавирус. Если анализ пока-
зал, что после болезни антител 
много, значит, можно какое-то 
время не прививаться. Поэтому, 
по моему умозаключению, тем, 
кто перенес коронавирус, можно 
один раз вводить вакцину, а кто 
не перенес – два раза. И я именно 
за российскую вакцину. Я знаю, 
что серьезные люди работали над 
ее созданием.

– Олег Григорьевич, а поче-
му вас отправили именно в 
Могилевскую область бороться 
с коронавирусом?

– Понятия не имею! С дру-
гой стороны, какая мне разница? 
В Могилевской области у меня 
хорошие отношения с губернато-
ром Леонидом Константиновичем 
Зайцем – так что я даже рад был! 
Мы с ним на охоте познакоми-
лись еще в те далекие времена, 
когда он где-то в Молодечно 
работал. И с тех пор подружи-
лись.

– Он случайно не был на той 
охоте, которая стала для вас 
печальной?

– Нет, это я на своей базе упал.
Когда президент дал клич о 

восстановлении малой роди-
ны, я откликнулся. Жена умер-
ла пять лет назад, и я оказал-
ся… Почувствовал, что надо мне 
что-то делать, чем-то занять-
ся. Поехал на свою родину в 
Витебскую область, где предки 
мои захоронены. В той деревне – 
церковь середины XVIII века, и 
недалеко – усадьба моих родите-
лей. Речки и пруды там все зарос-
ли… Короче, начал я всё это вос-
станавливать. И уже четыре года 
этим занимаюсь. Друзей привлек 
– они помогли, сделал хорошую 
охотничью базу. И решил устро-
ить открытие. Пригласил всех 
местных охотников, была такая 
классная охота! Если бы я еще не 
сломал позвонок… Не повезло, 
конечно…

– Сразу поняли, что перелом?
– Конечно. Когда сверху вниз 

падаешь – это, как правило, ком-
прессионный перелом. Если ноги-
руки двигаются, в туалет ходишь 
без проблем, значит, нет наруше-
ния тазовых органов. Мне повез-
ло, что сдавило просто позвонок, 
обошлось без нарушения спин-

ного мозга и нервов. Побаливает 
еще спина, но заживет! Я уже 
хожу, двигаюсь. Вот сейчас при-
шел из бассейна – проплыл пол-
километра.

– В каком санатории отды-
хаете?

– «Озерный». Хороший сана-
торий, мне здесь нравится.

– По голосу слышно, что вы 
в ресурсе, не разбалансированы.

– Я, даже когда полтора меся-
ца лежал, духом не падал! У меня 
твердая нервная система.

– А когда работу потеря-
ли, когда двери все перед вами 
захлопнули, самообладание не 
дало сбой?

– Понимаете, меня выгна-
ли как ненужный элемент без 
объяснения причин. Хотя я 
сделал немало для онкологии 
на своей прежней должно-
сти. В наше время построить 
девять зданий и отремонтиро-
вать капитально центр – это не 
так просто...

Но я дома сидел ровно два 
дня.

– Водку пили?
– Ничего не пил. Поотдыхал и 

вышел на новую работу, причем 
сразу включился. Сейчас разраба-
тываю институт красоты, какого 
еще на было в стране. Если здоро-
вье мне позволит, то будет. И он 
будет лучший!

– Все-таки сила характера у 
вас есть!

– Ну я же из деревни вышел! 
Кстати, в деревне своей я пруд 
уже восстановил, сейчас ищу в 
России спонсоров.

– А почему в России?
– У нас уже нет таких бизнес-

менов… Мне помогали пруд вос-
становить некоторые люди, имен 
называть не хочу, сейчас санкции 
против них ввели. Поэтому будем 
россиян привлекать, надо же дело 
до конца довести! А на фирме у 
меня хорошие отношения с вла-
дельцем, я ему очень обязан – он 
меня подобрал, не дал впасть в 
депрессию…

– Вы так и не ответи-
ли на вопрос по поводу 
Всебелорусского собрания. 
Будете выступать? По большому 
счету, вам все равно уже нече-
го терять, а если уходить – так 
красиво!

– Подумаю… 
Я в медицине выступал резко 

и всегда в основном один. Ну вот, 
довыступался…

Марина КОКТЫШ.
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                                                                     ОТКРОВЕННЫЙ РАЗГОВОР

                Олег СУКОНКО:

   «Нужно давать честную       
   статистику по коронавирусу!»

 «Нужно давать честную       
   статистику по коронавирусу!»

 «Нужно давать честную       
Олег Суконко – не только доктор медицинских наук, профессор, заслуженный врач Беларуси, лауреат Государственной премии,  
он еще и член Совета Республики. Значит, должен быть среди участников так называемого Всебелорусского народного собрания. 
Намерен ли он там выступить, открыто сказать о беспрецедентном прессинге на медиков, озвучить все требования 
из открытого письма врачей, под которым подписались больше четырех тысяч человек?
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МНЕНиЕ

ЭКСПЕРиМЕНТ

Чем сильнее репрессии,  
тем сильнее неприятие тирании

Свобода – естественная потребность людей. Так что шансов у правящей группировки нет,  
хотя продержаться еще какое-то время она сможет, считает аналитик Юрий Пшенник.

Все люди рождаются 
свободными и равными в 
своем достоинстве и правах 
(Всеобщая декларация прав 
человека. Принята резолю-
цией 217 А (III) Генеральной 
Ассамблеи ООН от 10 дека-
бря 1948 года. Статья 1).

И это не просто сло-
ва. Стремление к свободе 
заложено в людях, да и во 
многих живых существах, 
генетически. Даже домаш-
няя кошка, например, не 
говоря уже про изначально 
свободного тигра, стремит-
ся к независимости. Хотя и 
животные, и люди готовы 
иногда променять свободу 
или часть ее на комфорт и 
хорошее питание. Именно 
на это, а не на дубинку над-
смотрщика. Такое добро-
вольно не происходит 
никогда.

«Чарки и шкварки» 
недостаточно

Впрочем, большинству 
людей, особенно образо-
ванных и культурных, даже 
«чарки и шкварки» мало. 
Да, можно посадить в клет-
ки, как-то выдрессировать, 
но стремление к свободе всё 
равно останется. Это в генах, 
и это надо учитывать.

Для иллюстрации мож-
но даже провести экспери-
мент со шпицем: урезать 
ему пайку и начать регу-
лярно воспитывать дубин-
кой. И сразу станет ясно, 
что даже шпицы такого 
отношения к себе не любят. 
Люди тем более. Так что 
сугубо репрессивная так-
тика – это в любом случае 
проигрышный вариант.

Да, человека можно 
лишить свободы, но это 
только усиливает стремле-
ние к ней, а не наоборот, 
как считает наша уходящая 
власть. Именно так и про-
исходит у нас, что и доказа-
ли события прошлого года.

Чем сильнее репрессии 
– тем сильнее желание сво-
боды и неприятие тирании. 
Мягкого диктатора типа 
«батьки», дающего чарку и 
шкварку, еще как-то терпе-
ли. Но жесткие тирании на 

самом деле недолговечны. 
Да, помнят тиранов обычно 
долго, но сколько они пра-
вили? Чаще всего недолго.

Поскольку стремление к 
свободе заложено в генах, 
практически всегда постро-
ение тоталитарных систем 
маскируется под борьбу за 
свободу. Вот и наш «вождь» 
объясняет свои действия 
нежеланием, чтобы народ 
«ходил под плеткой», прав-
да, не понятно чьей, ведь 
народ и так уже ходит под 
плеткой, ну или под дубин-
кой, его режима. Хрен редь-
ки не слаще. 

Впрочем, в последние 
месяцы наш режим практи-
чески все «фиговые листоч-
ки» отбросил и всё меньше 
скрывает, что строит в стра-
не аналог Северной Кореи 
или Кампучии времен Пол 
Пота. «Сливы» телефонных 
разговоров и статьи из жур-
нала «Спецназ» не цитирую. 
А то получится пропаганда 
экстремизма или полпотов-
щины.

Когда люди осознают, что 
вместо освобождения получи-
ли еще большее закабаление, 
они всегда начинают сопро-
тивляться. Сопротивление 
может быть активным, может 
быть пассивным, но оно воз-
никает всегда.

Пассивное сопротив-
ление часто даже хуже для 
тиранов, поскольку его 

невозможно подавить. Даже 
строгое и доскональное 
выполнение указаний вождя 
может разрушить систему, 
если эти указания неадекват-
ны. Когда все силы режима 
уходят на срезание ленто-
чек и закрашивание граф-
фити, брошенная на произ-
вол судьбы инфраструктура 
быстро разваливается. Как у 
нас этой зимой. Да и СССР 
развалило именно пассивное 
сопротивление, с активным 
власть худо-бедно справля-
лась.

Свобода – понятие 
социальное

Практически полный 
отказ от соблюдения прав 
и свобод граждан («иногда 
не до законов») привел к 
обрушению рейтинга безо-
пасности страны. Беларусь 
опустилась с 16-го на 114-
е место в страновом рей-
тинге безопасности. Это 
следует из данных сервиса 
Numbeo на 2021 год, кото-
рый сравнивает индекс 
безопасности во всех стра-
нах мира.

Перед нами – Зимбабве 
и Доминикана (112-е и 113-е 
места соответственно), сра-
зу за нами – Кения и Ливия 
(115-е и 116-е). В общем, 
почти до уровня воюющей 
Ливии рухнули. Вот тебе и 
«иногда не до законов».

И последствия этого 
будут всеобъемлющими 
– как социальными, так и 
экономическими. Кто пове-
зет в такую страну деньги 
или поедет сам в качестве 
туриста? Да и собственные 
квалифицированные спе-
циалисты и бизнес побе-
гут из столь несвободной 
и небезопасной страны (и 
уже активно бегут).

Если для того, чтобы 
упасть на 98 позиций в рей-
тинге безопасности, режи-
му хватило всего полугода, 
то для того, чтобы вернуть 
позиции, потребуются 
годы. Причем при условии, 
что будет другая власть – 
эта не вернет их и за деся-
тилетия. Впрочем, она 
столько и не продержится.

А это значит, что в 
такую страну ни нор-
мальные (то есть с деньга-
ми) туристы не поедут за 
исключением отдельных 
экстремалов, ни инвесторы 
не придут. Скорее уйдут и 
те, которые пришли рань-
ше. Так что по БТ можно 
сколько угодно вещать, что 
страна Лукашенко самая 
мирная, стабильная и без-
опасная. Но кто ж то БТ 
смотрит, кроме деревенских 
старушек, не говоря уже 
про зарубежье? Смотрят 
CNN, мониторят незави-
симые интернет-ресурсы, 
ориентируются на между-

народные рейтинги... А 
там совсем другая картина, 
мягко говоря.

Свобода – понятие 
также экономическое

Там, где учитывают 
генетическое стремление к 
свободе, общество богатеет. 
Взять хотя бы Швейцарию: 
максимально возможная 
свобода и максимальное 
благосостояние. В тройку 
мировых лидеров входит 
постоянно.

В тиранических же 
обществах зачастую прак-
тически все ресурсы ухо-
дят на сохранение режи-
ма несвободы. Ну или 
еще «престижа государ-
ства», как они говорят. 
По-любому людям мало 
что остается.

Примерно такая же 
система и у нас. Поэтому и 
входим постоянно в трой-
ку государств, только не 
самых богатых, а самых 
бедных в Европе. И хорошо 
еще, что пока не в мире, 
хотя с такими тенденциями 
всё еще впереди даже в обо-
зримой перспективе.

Можно еще приве-
сти пример двух Корей, 
Северной и Южной. А мож-
но и наш ПВТ. Там рабо-
тали свободные люди, и 
они зарабатывали явно 
выше среднего. Теперь ПВТ 

«душат» – вот и получается 
«натурный эксперимент». 
Посмотрим на финансовые 
результаты, которые пока-
жет ПВТ в новых условиях 
несвободы. Хотя уже и так 
очевидно, что результаты 
будут хуже.

В общем, будем все 
мы жить беднее, включая 
ОМОН и правительство. 
«Кормовая база» сузит-
ся. Хотя в первую очередь, 
естественно, пострадают 
всё же самые обездоленные. 
Они уже страдают.

Конечно, свобода – не 
единственная базовая 
потребность живых существ. 
Причем некоторые потреб-
ности могут иметь и более 
высокий приоритет. Но всё 
равно эта базовая потреб-
ность существует всегда.

Мы – не рабы,  
рабы – не мы

«Жить на коленях» и 
«ходить под плеткой» – на 
это природой не запрограм-
мировано ни одно живое 
существо.

Так что зря наша ста-
рая власть старается это в 
людей вбить, такая поли-
тика только усиливает 
нелюбовь к ней и желание 
освободиться. Да и чисто 
психологически людям уже 
осточертело постоянно 
«ходить под плеткой», осо-
бенно молодым, активным 
и креативным. Не получи-
лось за 26 лет воспитать из 
них рабов и уже не полу-
чится.

Так что шансов у пра-
вящей группировки нет, 
хотя продержаться еще 
какое-то время она смо-
жет. Особенно если Путин 
поможет, при условии, 
что его самого не свер-
гнут. Известный россий-
ский журналист Невзоров, 
например, дает режиму 
Путина не больше года.

Как бы там ни было, 
тиранические режимы 
весьма неустойчивы.

Свобода – естественная 
потребность людей.

Юрий ПШЕННИК.
(nmnbu.eu)

Олег ВОлЧЕК:
«Причастным  

к смерти Романа 
Бондаренко лучше 

начать 
сотрудничать  

со следствием»

Информация, на основании которой прове-
дена предварительная проверка BYPOL по фак-
ту смерти Романа Бондаренко, предоставлена 
профессионалами, имеющими непосредственное 
отношение к данному делу, уверен руководитель 
правозащитного центра «Правовая помощь насе-
лению» (зарегистрированного в г.Киеве, Украина) 
Олег Волчек.

– Очевидно, что факты предоставлены не слу-
чайными лицами, а непосредственно следователями 
и прокурорскими работниками, которые расследу-
ют или надзирают за этим следствием, – уверен 
бывший следователь. – Все изучено тщательно, до 
мелочей, с проведением соответствующих экспертиз 
и оперативных действий. Например, просто так не 
удастся получить данные о биллинге телефонов лиц, 
среди которых немало тех, к кому вообще трудно 
подобраться.

По мнению правозащитника, не исключено, что 
делом Бондаренко занимаются несколько спецслужб. 
Волчек также рассказал о главных выводах, которые 
он сделал, изучив материалы BYPOL:

– Мы увидели, насколько большой круг участников 
выявлен. Точно узнали, что телесные повреждения 
были нанесены не в РУВД, а на одном из этапов – до 
того как Роман был туда доставлен в уже беспомощ-
ном состоянии.

Расследование опровергло главную версию властей 
– об алкогольном опьянении погибшего. Хоть и там 
также указано, что наличие алкоголя в крови никак 
не влияет на квалификацию преступления.

В целом предоставлено достаточно доказа-
тельств для того, чтобы возбудить уголовное дело 
и задержать подозреваемых. То есть у оперативных 
органов есть возможность заняться реальным пре-
ступлением, а не бегать за протестующими бабуш-
ками.

По словам правоведа, выяснить роль каждого 
из установленных лиц профессионалам не составит 
труда.

– По закону, когда установлен круг подозреваемых, 
все они попадают в оперативную разработку КГБ, 
розыска МВД или других служб. У каждого необходимо 
взять объяснения, и я не исключаю, что они уже взя-
ты и следователям уже все известно.

НЕЛЬЗЯ МОЛЧАТЬ!

Могла ли Анна Эйсмонт быть на «Площади Перемен» в 22.43?
О трагедии, которая разы-

гралась в Минске 11 ноября 
минувшего года, кажется, знает 
весь мир. В тот вечер во дво-
ре нескольких домов внезапно 
появились шесть мужчин и три 
женщины в штатском и нача-
ли срезать вывешенные белые 
и красные ленты. Местный 
житель Роман Бондаренко 
узнал об этом в чате и со слова-
ми «Я выхожу!» устремился на 
улицу. Завязалась потасовка, и 
один из неизвестных толкнул 
Романа так, что он, ударившись 
головой, упал. Неизвестные 
затолкали Романа в подъехав-
ший серебристый микроавто-
бус и увезли.

Происходящее во дворе 
засняли очевидцы и выло-
жили в сеть. Стало известно, 
что Романа Бондаренко вна-
чале доставили в милицию 
Центрального района, откуда 
он уже 12 ноября в 0.05 посту-
пил в приемное отделение 
Минской городской клиниче-
ской больницы скорой помо-
щи. У пострадавшего диагно-
стировали отек мозга, закры-
тую черепно-мозговую травму, 
субдуральные гематомы, уши-
бы, ссадины. Срочно была сде-
лана очень сложная операция.

12 ноября Роман, не при-

ходя в сознание, умер в реани-
мации.

18 ноября в интернете поя-
вился вброс: аудиозапись теле-
фонных переговоров предполо-
жительно председателя федера-
ции хоккея Дмитрия Баскова 
и чемпиона мира по тайскому 
боксу Дмитрия Шакуты, кото-
рые велись ими в тот вечер – 11 
ноября. Собеседники обсуж-
дают обстоятельства избиения 
Романа Бондаренко и передачу 
его омоновцам.

На следующий день была 
опубликована еще одна ауди-
озапись переговоров между 
мужчиной и женщиной, голо-
са которых якобы похожи на 
голоса того же главы федера-
ции хоккея Дмитрия Баскова 
и пресс-секретаря Александра 
Лукашенко Натальи Эйсмонт. 
Они обсуждали поездки по 
минским дворам, где вывешена 
протестная атрибутика.

Но вот совсем недавно, на 
минувшей неделе, появил-
ся очередной вброс: благода-
ря полученным аудиозаписям 
и биллингу номеров мобиль-
ных телефонов инициативе 
BYPOL удалось установить, 
что в тот вечер, когда Роман 
Бондаренко получил травму, 
не совместимую с жизнью, в 

районе «Площади Перемен» 
находились не только Дмитрий 
Шакута, Дмитрий Басков, 
Наталья Эйсмонт, но и сестра 
ее мужа, ведущая спортивных 
проектов Анна Эйсмонт, а так-
же хоккеист Павел Волчек с 
супругой Жанеттой.

Анна Эйсмонт тут же поспе-
шила дать комментарий.

«Мы, конечно, за послед-
ний год столкнулись с таким 
потоком лжи, что еще недавно 
такое трудно было даже пред-
ставить. Не гнушались ничем, 
вплоть до прямой фальсифи-
кации. Но всему должна быть 
мера. Сегодня я хочу заявить 
– 11 ноября 2020 года я была 
в прямом эфире «Панорамы» 
(тому тысячу подтверждений 
при желании сможет найти 
каждый) и не могла физически 
принимать участие ни в каких 
акциях. Мне это доказать – 
просто элементарно, но что 
делать другим людям, в отно-
шении которых также нагло 
сфальсифицированы сведения? 
Можно было бы пойти в суд. Но 
кого судить? Сидящих в Польше 
предателей? Для тех, кто не 
слышит с первого раза, – в упо-
минаемый вечер я не была на 
Площади Перемен. И сейчас уже 
прекрасно понятно (убеждена, 

не только мне), каким обра-
зом готовятся подобные «рас-
следования», – написала Анна 
Эйсмонт в социальной сети, 
закрыв возможность коммен-

тирования.
Что ж, каждый имеет пра-

во на свободу слова. Как и я, 
журналист «Народной Воли», 
на проведение своеобразно-

го эксперимента. Подумала: 
а почему бы не проверить, 
сколько времени занима-
ет поездка на автомобиле от 
Белтелерадиокомпании, что на 
улице Макаёнка, 9, до так назы-
ваемой «Площади Перемен».

…Стою у входа в главное 
информационно-пропаган-
дистское ведомство власти, на 
часах 21.55. Именно в это вре-
мя 11 ноября у Анны Эйсмонт 
начался эфир, который закон-
чился через 12 минут.

В 22.07 вызываю такси: вре-
мя ожидания – 4 минуты.

В 22.11 сажусь в машину и 
прошу водителя подвезти меня 
по адресу: улица Червякова, 
24Б.

– А, на «Площади Перемен» 
живете? – спрашивает води-
тель.

– Нет, – отвечаю я. – Но мне 
нужно попасть именно туда.

Проезжаем мимо станции 
метро «Московская» и оста-
навливаемся на светофоре. 
На проспекте Независимости 
дорога свободная, пробок нет.

На часах – 22.15. 
Поворачиваем на улицу 
Сурганова в 22.18.

Через несколько минут ока-
зываемся на улице Червякова, 
сворачиваем во дворы. Из-за 

снежных заносов двигаемся 
медленнее, но вот и так назы-
ваемая «Площадь Перемен». На 
часах – 22.24.

Из биллингов телефонного 
номера, который, как утверж-
дает инициатива BYPOL, при-
надлежит Анне Эйсмонт, сле-
дует, что его владелец нахо-
дился 11 ноября неподалеку от 
«Площади Перемен» в 22.43. 
Но, повторяю, на моих часах 
было всего 22.24.

Редакция не может отвечать 
за распространенную иници-
ативой BYPOL информацию. 
Однако мой своеобразный экс-
перимент показал, что у Анны 
Эйсмонт, если она в тот вечер 
действительно решила присое-
диниться к вышеназванной ком-
пании, было достаточно време-
ни, чтобы после прямого эфира 
добраться на улицу Червякова 
до 22 часов 43 минут. Тем более 
что она могла воспользоваться 
не только такси, но также слу-
жебной или личной машиной. 
Хотя мы не можем однозначно 
утверждать, что именно Анна 
была в тот вечер там, где про-
изошла трагедия с Романом 
Бондаренко. Это могут пояснить 
компетентные органы. И когда-
то они скажут свое слово.

Фира РАЗУМОВСКАЯ.

Анна Эйсмонт (справа) и Наталья Эйсмонт
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ІХ ВОПЫТ

у СОСЕДЕЙ

ТАМ, у НиХ

БОЛЬшАЯ ПОЛиТиКА

Як Даніі ўдалося стаць  
самай некарумпіраванай краінай свету

Данія – найменш карумпіраваная краіна ў свеце, паводле даследавання Transparency International.  
Невялікае скандынаўскае каралеўства ачольвае гэты рэйтынг чатыры гады запар, а ў топе найменш карумпіраваных краін 

яно знаходзіцца з першага такога даследавання, праведзенага ў 1995 годзе.
Як датчанам гэта ўдаецца?

Навальный расколол КПРФ?

ан лИНДЕ, председатель ОБСЕ:
Белорусы хотят свободы

Давер
Адно з самых 

распаўсюджаных тлумачэнняў 
дацкага феномена – высокі 
ўзровень даверу, на якім 
пабудавана грамадства. 
Пацвярджаюць гэта і іншыя 
рэйтынгі, у якіх краіна вядзе 
рэй. У Даніі найвышэйшы ў 
свеце паказчык свабоды прэсы.

Данія – найлепшая для вяд-
зення бізнесу краіна ў Еўропе, 
паводле рэйтынгу Сусветнага 
банку, і ва ўсім свеце – паводле 
меркавання часопіса Forbes. І 
гэта менавіта вынік мізэрнай 
карупцыі, бо для многіх 
міжнародных кампаній гэта 
істотны фактар, каб укладаць 
грошы ў дацкую эканоміку.

Прафесар эканомікі 
Орхускага ўніверсітэта 
Крысціян Б’ёрнскаў, які зай-
маецца даследаваннямі пра-
блемы карупцыі, ставіць куль-
туру даверу на першае месца. 
Менавіта яна спрыяе таму, што 
людзі неахвотна даюць або 
прымаюць хабар. Давер, павод-
ле меркавання дацкага прафе-
сара, спрыяе супрацоўніцтву і 
матывуе людзей працаваць з 
максімальнай эфектыўнасцю.

Сугучную думку выказ-
вае і прафесар Лундскага 
ўніверсітэта (Швецыя) Інгмар 
Стал. Ён скептычна глядзіць 
на перспектыву рынкавай 
эканомікі ва Усходняй Еўропе, 
бо эканамісты ў гэтых краінах 
абмяжоўваюць дыскусію пра 
рынкавую эканоміку выключ-
на тэхнічнымі пытаннямі, 
праблемамі цэн і г.д. «Яны не 
бяруць пад увагу тое, што 
свабодны рынак можа функцы-
янаваць толькі ў грамадстве 
з высокім узроўнем этыкі, бо 
сутнасць свабоднага рын-
ку – гэта прынцып узаемнага 
даверу, – упэўнены прафесар. 
– Свабодны рынак павінен мець 
адпаведны этычны клімат, 
таму што вельмі важна сум-
ленна запаўняць падатковыя 
дэкларацыі, дастаўляць тавар 
у дамоўлены час, ставіцца да 
якасці сваіх вырабаў як да спра-
вы гонару».

Простыя працэдуры
За што найчасцей даюць 

або бяруць хабар? За спраш-
чэнне працэдуры. Данія пайш-
ла іншым шляхам. Яна сама 
максімальна спрасціла боль-
шасць працэдур, каб не даць 
карумпіраваным чыноўнікам 
зарабіць.

На адкрыццё бізнесу ў Даніі 
сыходзіць удвая менш часу, 
чым у іншых развітых краінах 
свету (OECD, Арганізацыя 
эканамічнага супрацоўніцтва 
і развіцця). Кампанію мож-
на адкрыць за некалькі гадзін 
пры дапамозе простай сістэмы 

рэгістрацыі Plug and Play 
(«уключыў і гуляй»). Дзе тут 
зарабіць карупцыянеру? Тое 
самае з атрыманнем дазволу на 
будаўніцтва: удвая менш часу, 
чым у іншых развітых краінах.

Рэгістрацыя ўласнасці 
ў Даніі займае менш за адну 
пятую сярэдняга часу, неабход-
нага ў іншых краінах OECD.

Такія правілы – фіяска для 
любога нядобрасумленнага 
чыноўніка.

Адкрытасць
Інфармацыя аб дзяржаўных 

выдатках у Даніі максімальна 
празрыстая. Празрыстасць 
– той самы фактар даве-
ру да дзяржаўных устаноў і 
палітычных партый, якім хва-
ляцца датчане.

Адкрытасць – гэта важ-
ны фактар эфектыўнага 
дзяржаўнага кіравання. У 
празрыстай сістэме чыноўнік 
мае мінімальныя шанцы, 
каб злоўжываць дзяржаўнай 
пасадай у асабістых мэтах і 
перанакіроўваць дзяржаўнае 
фінансаванне на сумнеўныя 
праекты.

Памятаеце фразу Лукашэнкі, 
што ён нібыта загадаў 
выдзеліць Ціханоўскай 15 тысяч 
долараў наяўнымі з бюджэту 
дзяржаўнага прадпрыемства, 
каб яна змагла ўладкавацца ў 
Літве? Нескладана здагадацца, 
што было б з дацкім чыноўнікам 
пасля такіх слоў.

Дацкі ўрад імкнецца пашы-
раць адкрытасць дзякуючы 
сучасным тэхналогіям. Летась 
дацкае МЗС апублікавала 
справаздачу, у якой тлума-
чыць, як можна выкарыстаць 
тэхналогію блокчэйн для 
барацьбы з карупцыяй. Справа 
ў тым, што блокчэйн можа 
весці ўлік усіх аперацый у 
нязменным выглядзе. А агуль-
надаступная база дадзеных 
дае кожнаму чалавеку роўны 
доступ да інфармацыі, якая 
захоўваецца ў рэестры. Гэта 
дазваляе людзям заяўляць пра 
свае правы без пасрэднікаў.

Жорсткія стандарты 
для дзяржаўных 

службоўцаў
Адкрытасць дацкай сістэмы 

змяншае шанцы нядобрасум-
ленных чыноўнікаў зарабіць 
на карупцыі. Прычына 
відавочная – пра гэта хутка 
ўсе даведаюцца, бо доступ да 
дзяржаўных выдаткаў і апера-
цый адкрыты, а СМІ ніхто не 
пераследуе. Больш за тое, урад 
супрацоўнічае з грамадскімі 
арганізацыямі, якія змагаюцца 
з карупцыяй.

Імпэт аматараў карупцыі 
збівае вялікая дэцэнтралізацыя 

дацкай адміністрацыі і 
жорсткае антыкарупцый-
нае заканадаўства, у тым 
ліку і шэраг міжнародных 
дамоў, якія падпісала Данія. 
Нядобрасумленныя ўдзельнікі 
тэндараў могуць уносіцца 
ў «чорны спіс» або мусяць 
выплачваць гіганцкія штрафы.

У той жа час у Даніі няма 
нейкага адзінага органа, які 
займаецца справамі аб хаба-
ры. Сур’ёзнымі эканамічнымі 
злачынствамі займаецца 
дзяржаўны пракурор па цяжкіх 
эканамічных і міжнародных 
злачынствах. Але калі каруп-
цыйная справа не грандыёз-
ная, то ёю займаецца звычай-
ная мясцовая паліцыя.

Апытанні грамадскай 
думкі сведчаць аб тым, што 
грамадзяне не даюць хабару 
супрацоўнікам паліцыі і што 
паліцэйскія службы адносяцца 
да найменш карумпіраваных 
устаноў Даніі.

Незалежны суд
Аднак заканадаўства можа 

быць самым жорсткім, але не 
даваць плёну, калі ў краіне 
няма незалежнага суда. У 
рэйтынгу вяршэнства закона 
World Justice Project Данія так-
сама на першым месцы ў свеце.

Згаданы вышэй прафе-
сар эканомікі Орхускага 
ўніверсітэта Крысціян 

Б’ёрнскаў увогуле перакананы, 
што ключ да дабрабыту – гэта 
незалежныя судовыя органы, 
якім ніхто не замінае.

Рызыка карупцыі ў судовай 
сістэме Даніі нізкая. Судовая 
ўлада не падпарадкоўваецца 
іншым галінам улады, кары-
стаецца вялікай павагай і 
мае рэпутацыю незалежнай і 
справядлівай. Чатыры з пяці 
кампаній і грамадзян ацэнь-
ваюць ступень незалежнасці 
судоў у Даніі як добрую або 
вельмі добрую.

У патэнцыяльнага незада-
воленага інвестара, які лічыць, 
што ён стаў ахвярай карупцыі, 
ёсць магчымасць судзіцца 
з Даніяй і за мяжой. Краіна 
падпісала тузін антыкарупцый-
ных канвенцый, яна ўдзельніца 
Міжнароднага цэнтра па 
ўрэгуляванні інвестыцыйных 
спрэчак (ICSID). Зрэшты, у 
апошнія гады не паведамля-
лася пра сур’ёзныя спрэчкі 
наконт інвестыцый у Данію.

Няўжо ў Даніі ўсё так 
ідэальна?

Не.
Цягам апошняга года 

дацкія СМІ пісалі пра шэраг 
карупцыйных скандалаў. 
Напрыклад, пра карупцыю ў 
індыйскай даччынай кампаніі 
Carlsberg і FLSmidth, пра сек-

суальныя дамаганні на рын-
ку працы, прыняцце на пра-
цу насуперак працэдуры. Да 
гэтага быў гучны скандал з 
супрацоўніцай сацыяльнага 
органа, якую абвясцілі ў вышук 
Інтэрпола пасля ўцёкаў з 17 
мільёнамі долараў дзяржаўных 
грошай.

Некалькі гадоў таму Danske 
Bank стаў галоўным героем 
аднаго з самых гучных у све-
це скандалаў па адмыванні 
грошай. Гаворка ішла пра 200 
мільярдаў еўра, праведзеных 
праз эстонскае аддзяленне 
банка ў перыяд з 2007-га па 
2015 год. Падазроныя пераво-
ды ішлі з Расіі і іншых былых 
рэспублік СССР.

У Даніі няма законаў, 
якія рэгулююць канфлікты 
інтарэсаў і раскрыццё 
інфармацыі аб актывах членаў 
парламента. Раскрыццё такой 
інфармацыі – рэч добраах-
вотная. У мінулым годзе 20 
дэпутатаў (з 179) не заяўлялі 
аб сваёй знешняй дзейнасці 
альбо фінансавых інтарэсах 
у дэкларацыях аб маёмасці. 
Рэгуляванне палітычнага 
фінансавання ў Даніі адно з 
самых слабых у Еўропе.

Менавіта таму дацкі аддзел 
Transparency International 
лічыць, што адно з ключавых 
пытанняў у барацьбе з каруп-
цыяй у наступным годзе – 
менавіта ўзмоцнены кантроль 
над лабіраваннем і падтрым-
кай прыватнымі кампаніямі 
палітычнай сістэмы.

І якая выснова з 
гэтага ўсяго для нас?

Вельмі змястоўна наконт 
гэтага выказаўся ўраджэнец 
Пінска Рышард Капусцінскі 
(1932–2007), адзін з найлепшых 
польскіх рэпарцёраў. У сваёй 
кнізе «Імперыя», прысвеча-
най постсавецкім краінам, ён 
напісаў:

«У посткамуністычных 
краінах распаўсюджана мерка-
ванне, што дэмакратыя – гэта 
сістэма, якая ўсё дазваляе. 
Але насамрэч у старых дэма-
кратыях механізмы кантро-
лю, паслухмянасці, лаяльнасці 
і абмежаванняў вельмі моц-
ныя, усеабдымныя, вострыя і 
эфектыўныя. Праўда, вельмі 
часта яны амаль незаўважныя, 
бо шчыльна ўплеценыя ў 
сістэму грамадскага жыцця.

Калі гаворка ідзе пра дэма-
кратыю, вельмі рэдка людзі 
звяртаюць увагу на залеж-
насць дэмакратыі – яе сілы, 
аўтарытэту і эфектыўнасці 
– ад узроўню культуры грамад-
ства. Нізкі ўзровень культуры 
аслабляе дэмакратыю, цягне 
яе ўніз, не дае ёй развівацца 
і ўмацоўвацца. Пры слабым 
узроўні культуры грамадства 
месца дэмакратыі займае 
карыкатура».

Дзмітрый ГУРНЕВІЧ.
(Радыё Свабода)

Часть коммунистов поддержа-
ла главного российского оппози-
ционера Навального. Не его либе-
ральную программу, но его борь-
бу с властью. КПРФ разделилась 
на два лагеря, что в итоге может 
привести к расколу в партии.

На днях экс-губернатор 
Иркутской области Сергей 
Левченко дал позитивную оценку 
деятельности известного оппози-
ционера, охарактеризовав его как 
«бомбиста» начала века, который 
расчистит дорогу коммунисти-
ческой революции. Кроме того, 
Левченко отметил, что обе поли-
тические силы заняты одним и 
тем же – борются с капитализ-
мом, только Навальный точечно, 
а коммунисты – в целом.

Ранее поддержку Навальному 
выказывал и московский горком 
КПРФ в лице Валерия Рашкина. 
Депутаты, избравшиеся от КПРФ, 
приезжали в аэропорт Внуково 
встречать самолет из Берлина. 
Акции в поддержку Навального 
также посетили представители 
«Левого фронта», в частности 
Леонид Развозжаев. В Иркутске 
на митинге по понятным причи-
нам присутствовало много ком-
мунистов, которые предлагали 
сформировать народное прави-
тельство.

Все это происходит на фоне 
резкого осуждения и обличения 
Навального как «агента Госдепа» 
со стороны лидера партии – 
Геннадия Зюганова. Сейчас офи-
циальное ядро КПРФ, как и дру-
гие парламентские партии в лице 
ЛДПР и СР, выступает с резкой 
критикой «либеральной оппози-
ции». Зюганов уже пообещал дать 
соответствующую оценку заявле-
ниям Левченко. Но остановит ли 
это его?

При этом внутри партии 
обостряется борьба за власть, в 
случае ухода самого Геннадия 
Зюганова с поста генсека. Юрий 
Афонин, кандидат, которого счи-
тают согласованным с кремлев-
ской администрацией, не устра-
ивает часть партийной верхуш-
ки. «Радикальный блок» в лице 
Левченко или Рашкина поддер-
живается частью «оппозиции 
Зюганову», в том числе и финан-
совой. Пока в партии нет кон-
сенсуса, Зюганов как раз балан-
сирует оба крыла, тем самым 

сохраняя за собой пост арбитра. 
Выборы в Государственную думу 
и наметившийся раскол по стра-
тегии (брать ли больше голосов, в 
том числе через «Умное голосова-
ние» Навального, тем самым обо-
стряя конфликт с властями, или 
соглашаться на гарантированные 
15–20 процентов, но не перегре-
вать поле) обостряют и внутрен-
ние противоречия. И Навальный 
может стать триггером для оче-
редного обострения ситуации в 
партии.

Борьба внутри КПРФ – это 
борьба «лоялистов» с крылом 
«радикалов», или сталинистов с 
ленинцами. Напомню, что объ-
единение «левых» и либералов на 
выборах способно дать кумуля-
тивный эффект. В 2011 году, ког-
да лидер «Справедливой России» 
Сергей Миронов повязал белую 
ленточку, «СР» сразу увеличили 
свой результат с 6 до 13,5 про-
цента. В этом году эсеры заранее 
отказываются от такой конструк-
ции, объединяясь с радикалами 
вроде Прилепина. Поэтому глав-
ными союзниками Навального 
могут стать именно коммунисты. 
Имея базовый рейтинг в 15–20 
процентов, КПРФ способна улуч-
шить свой результат вдвое, если 
«Умное голосование» объеди-
нит не только электорат самого 
Навального, но и всех недоволь-
ных властью и голосующих про-
тив «Единой России». Недавние 
митинги показали, что люди выхо-
дят не столько за Навального, 
сколько против «генеральной 
линии» путинской политики. Но 
у каждого региона, каждой группы 
своя повестка. «Умное голосова-
ние» способно их всех объединить, 
что для «Единой России» с рекор-
дно низким уровнем поддержки 
(менее 30 процентов) создаст риски 
не собрать нужное число голосов 
для сохранения конституционного 
большинства.
Игорь ГРАщЕНКОВ, политолог.

Председатель ОБСЕ, министр 
иностранных дел Швеции Ан 
Линде выступила на видео-
конференции, организованной 
Фондом Карнеги в Вашингтоне. 
Она говорила о Беларуси, о том, 
что белорусская оппозиция не 
хочет использовать протесты, 
«чтобы выступать против 
России или за ЕС». «Это очень 
сильно отличается от произо-
шедшего, например, в Украине», 
– цитирует слова Линде ТАСС.

«И оппозиция очень четко 
дала понять, что они не хотят, 
чтобы мы использовали это в 

качестве антироссийского вопро-
са, – говорила председатель ОБСЕ. 
– Они хотят, чтобы это был 
вопрос демократии в Беларуси, 
они хотят свободы, они хотят 
выбирать собственное руковод-
ство, они хотят демократии».

Недавно Ан Линде заявила, 
что пока нет возможности для 
диалога между властью и оппо-
зицией в Беларуси. По ее словам, 
диалог возможен только после 
освобождения всех задержан-
ных в нашей стране оппозици-
онеров и участников протестов 
(только политзаключенных уже 
более 220 человек).

Осенью 2020-го ОБСЕ в рам-
ках «Московского механизма» 
подготовила доклад по ситуации 
в Беларуси. В нем было заявлено 
о несправедливости президент-
ских выборов, режиму рекомен-
довалось отменить их результа-
ты и назначить новые «на основе 
международных стандартов».

Бывшего президента Чехии снова 
оштрафовали за отсутствие маски

Бывший президент Чехии 
Вацлав Клаус получил второй 
штраф в 10 тысяч крон (465 дол-
ларов) за отсутствие маски во 
время празднования годовщины 
образования республики, сооб-
щило Чешское ТВ.

«Клаус был оштрафован на 
10 тысяч крон за то, что не 
носил маску 28 октября про-
шлого года, хотя приближался 
к другим людям менее чем на два 
метра», – говорится в сообще-
нии.

Для экс-президента стра-
ны это уже второй «масочный» 
штраф. Первый – 3 тысячи крон 
(около 140 долларов) – он полу-

чил за митинг на Староместской 
площади, где он тоже был без 
средств индивидуальной защи-
ты.

Помощник Клауса уже зая-
вил, что бывший глава госу-
дарства намерен опротестовать 
наложенные на него взыскания.

В Чехии с 5 октября действу-
ет режим ЧС: открытыми оста-
ются лишь аптеки, магазины, 
торгующие бытовыми и продо-
вольственными товарами, а так-
же товарами для детей. В стране 
действует комендантский час, 
встречи в общественных местах 
жестко регламентированы – не 
более двух человек.
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«Опухоли 
исчезают»

Онколог рассказал об испытаниях  
ДНК-вакцины против рака

Под видом пестицидовІван ШаМяКІН:

«Нацыянальныя карані  
падрэзаны, крона аслаблена»

30 студзеня споўнілася 100 гадоў  
з дня нараджэння народнага пісьменніка Беларусі. 

Яго творы ўваходзяць у школьную 
праграму, паводле іх зняты кінастужкі, 
пастаўлены спектаклі. Поўны збор 
твораў Шамякіна складаецца з 23 тамоў, 
а агульны наклад кніг пісьменніка 
перавышае 25 мільёнаў асобнікаў.

Хтосьці лічыць яго добрым 
белетрыстам, іншыя кажуць, што сёння 
чытаць Шамякіна ўжо нецікава – занадта 
шмат у ягоных кнігах сацрэалізму і 
ідэалогіі.

Сам пісьменнік, дарэчы, ад сваёй 
прыналежнасці да камуністычнай партыі 
не адмаўляўся і ў часы перабудовы, і ва 
ўжо незалежнай Беларусі. Але Шамякін 
заўсёды ўспрымаў беларусаў як асобны 
народ і лічыў, што ён не знікне, пакуль 
жыве беларуская мова.

Naviny.by пагарталі дзённікі народнага 
пісьменніка Беларусі.

Пра лаянку і грошы дзеда Міны
«Дзед па бацьку – Міна Васільевіч 

Шамяка, у хаце яго прайшло маё 
маленства. Помню яго, невысокага ростам, 
барадатага i фенаменальна сварлівага: ён 
штодня мацюкаў сыноў, нявестак, дачку, 
пляменніцу, a калі баба Вася, Васіліна 
Логвінаўна, пачынала абараняць дзяцей, 
даставалася i ёй.

«Кручаная!» – крычаў дзед, гэта была 
яго любімая лаянка. Усе, хто выклікаў яго 
гнеў, – кручаныя. (Здаецца, ніхто з нас, 
пісьменнікаў-гамяльчан, не ўжываў гэтае 
слова.)

Галоўная яго прэтэнзія да сыноў, 
да нявестак: гультаі, абібокі. Сапраўды 
яны былі такія? Ці гэта тое ж, што ёсць 
цяпер: тыя ж нараканні на моладзь? 
Ва ўсякім разе, бабуля i маці мае былі 
вялікімі працаўніцамі. (Праўда, ім менш 
i даставалася, зрэдку хіба, калі дзед 
разыходзіўся дай бог як.)

Я разумею яго. Сам ён працаваў як 
вол, батрачыў, ездзіў у «адходную» i 
ніяк не мог выбіцца з беднасці. Сям’я 
сапраўды была вельмі бедная. Калі дзед 
памёр, рана, нешта гадоў у 56–57, i пад 
час калектывізацыі бурылі гумно, то 
знайшлі царскія грошы, называлі суму, 
якой нібыта хапіла б на тры дзесяціны 
зямлі. Не паспеў дзед купіць зямлю. Для 
нашых бязлесных мясцін, дзе ўся зямля 
была ворыўная, тры дзесяціны нямала, у 
Карме кулакі мелі па 15 дзесяцін».

Пра поспехі ў чытанні
«Навучыўся чытаць я, дарэчы, надзіва 

хутка. <…> Маці маё чытанне здавалася 
дзівосным. Помню, яна нават усумнілася 
напачатку, спытала ў бацькі: «Пятро, 
праўда, Іван так чытае ці ета ён выдумляе 
ад сябе?» Бацька раскрыў старонку 
буквара ў канцы i таксама быў здзіўлены, 
што я так бойка чытаю.

Пахваліў:
– Во, змей, чэша! Быць табе ляснічым! 

[Бацька І.П.Шамякіна працаваў лесніком].

Стаць ляснічым – мара гэтая i ў мяне 
трымалася, можа, да сёмага класа, пакуль 
лёс не занёс у тэхнікум будаўнічых 
матэрыялаў».

Пра вока Сталіна
«Неяк на ўроку [у 1935 годзе] па 

дзіцячай дурасці я драпнуў цыркулем 
сшытак i прарваў вокладку якраз на воку 
Сталіна. Сусед па парце, малы даносчык, 
тут жа сказаў Букінічу [дырэктару]: «А 
Іван вока Сталіну выкалаў».

Дырэктар павёў мяне ў настаўніцкую 
i цэлы ўрок з жахлівай строгасцю, ад 
якой мяне кідала то ў жар, то ў холад, 
дапытваўся, хто мой бацька, што 
ён гаворыць дома, хто мае дзяды, хто 
дзядзькі...»

Пра сэнс існавання літаратуры
«Беларускую мову i літаратуру 

выкладала [у школе] Яўгенія Кузьмінічна 
Анціпава. Думаю, што менавіта яна 
навучыла мяне сапраўднай беларускай 
мове, мове Купалы i Коласа, у канцы 
года я пісаў самыя лепшыя сачыненні, 
без адзінай памылкі. I літаратуру 
яна выкладала неяк зусім інакш, чым 
рабілі гэта другія настаўнікі,– з нейкім 
асаблівым набліжэннем да жыцця. 
Расказвала пра Коласа, Самуйлёнка, 
Лынькова, Галавача, Глебку, як пра 
знаёмых простых людзей, што жывуць 
не на Алімпе – на зямлі, побач з намі i ўсё 
ведаюць пра наша жыццё.

Гэта было адкрыццё, якое перавярну-
ла ўяўленне маё пра пісьменнікаў i тво-
ры. Упершыню прыйшло разуменне, што 
літаратура існуе не для таго, каб вывучаць 
яе ў школе, а каб жыць па ёй, рабіцца 
падобным да герояў – да лепшых герояў».

Пра адзіны ратунак у жыцці
«Зіма 1941/42 гадоў была не про-

ста суровая – для краіны, франтоў, 
для Ленінграда – катастрафічная. 
Самай цяжкай яна была i для нас, 
зенітчыкаў, што абаранялі Мурманск. 
Пачалі прыходзіць караваны саюзнікаў. 
Як толькі караблі ўцягваліся ў заліў, 
станавіліся пад разгрузку, немцы 
бамбілі порт, горад, станцыю дзень i 
ноч з шалёнай апантанасцю. <…> Між 
іншым, не перастаю здзіўляцца, як 
забяспечвалі нас снарадамі. Выпальвалі 
за суткі па 1000 штук, і, аднак, не помню 
выпадку, каб засталіся без зарадаў. Во 
працавалі заводы i чыгунка! А цяпер, у 
мірны час [запіс зроблены ў 1982 годзе] 
так разбалансавалі эканоміку – жах! 
Грэшна хацець цвёрдай рукі, але, здаец-
ца, гэта адзіны ратунак ад самай страш-
най бяды – грамадзянскай вайны».

Пра прыклад першай асобы
«Русіфікацыя не спынялася… Працэс 

гэты не быў стыхійны. Ён заахвочваўся 

пры сарамлівым замоўчванні многіх. 
Беларускі настаўнік, які добра ведаў 
родную мову (паэму «Сказ пра Лысую 
гару» чытаў на памяць з выдатным 
вымаўленнем), Машэраў ніводнага 
разу – ні на адным пленуме, нарадзе, 
з’ездзе, сесіі, урачыстым пасяджэнні 
– не выступіў па-беларуску. I ў пры-
ватнай размове з намі, пісьменнікамі, 
не ўжываў яе… <…> Машэраў як быц-
цам дэманстраваў сваю рускасць. I гэта 
дзейнічала мацней за любыя паста-
новы – такі прыклад першай асобы ў 
рэспубліцы. Акрамя нас, пісьменнікаў, 
ніхто не выступаў па-беларуску – ніводзін 
ідэолаг усіх рангаў – ад ЦК да райкомаў, 
міністр культуры, нават нашы калегі з 
іншых творчых саюзаў».

Пра вёску і моладзь
«Учора [3 снежня 1981 года] была жан-

чына з Пружан, удава майго тавары-
ша па партыйнай школе. У Пружанах у 
магазінах кааперацыі даволі мяса, але па 
шэсць рублёў за кілаграм. А малака няма.

Ад такога забеспячэння ў Пружанах, 
Ашмянах, Лельчыцах, Ельску i ідзе яе 
просьба, уніжальная просьба: сын кан-
чае медінстытут, памажыце, родненькі 
I.П., каб яго размеркавалі ў Мінск. Я 
спачатку абурыўся i хацеў выгаварыць 
ёй: мяса хочам есці, a ў вёску нават урач 
не хоча ехаць. Але пашкадаваў: маці 
ёсць маці. Растлумачыў, што займацца 
мне гэтым няёмка – я ж пішу супраць 
гэтага.

A ўначы доўга думаў: гэта не проста 
бяда – трагедыя, што людзі так баяцца 
вёскі. Не проста людзі. Моладзь! Будучыя 
гаспадары. Хто ж у гэтым вінаваты? Яны? 
Не. Мы. Бацькі. Што мы зрабілі з вёскай? 
Як выхавалі сыноў сваіх i дачок? Дзе 
народнікі? Дзе падзвіжнікі? Рамантыкі? 
Рэвалюцыянеры? Адкрывацелі? Няўжо 
няма ix?»

Пра мінчан, якія стаялі сцяной
«Пахаванне Машэрава [у кастрычніку 

1980 г.] вылілася ў маніфестацыю народ-
най любові да свайго кіраўніка. Праз 
вестыбюль залы Вярхоўнага Савета 
бясконца ішлі людзі. Жанчыны плакалі. 
Калі я ішоў туды, то ў чарзе ажно на 
вуліцы Свярдлова звярнуў увагу на 
жанчыну з двума малымі, адно было на 
руках. Потым убачыў яе каля труны, праз 
добрую гадзіну – столькі яна выстаяла з 
дзяцьмі.

Жалобны мітынг на плошчы Леніна 
ішоў пад дажджом, але плошча была 
запоўнена народам. I ўсе гэтыя людзі 
ішлі за труной да плошчы Перамогі. 
Там мы селі ў аўтобусы. Пачалося 
будаўніцтва метро – мара Пятра 
Міронавіча, – i аўтобусы ішлі па вуліцах 
Краснай, па Якуба Коласа, Каліноўскага, 
i ўсюды, да самых могілак, суцэль-
най сцяной стаялi мінчане. Пад даж-

джом, які ўзмацняўся. Калі прыехалі 
на могілкі, дождж перайшоў у халодны 
асенні лівень».

Пра падрэзаныя карані беларусаў
«Адкуль ім узяцца, вясёлым дум-

кам! А я, між іншым, аптыміст. Быў. 
І хачу заставацца ім. Хачу верыць, 
што ўсё-такі здаровы сэнс пераможа. 
Вялікія ж i мудрыя народы! Славяне 
– у першую чаргу. Рускія, украінцы, 
мы, беларусы, хоць у нас, на жаль, 
нацыянальныя карані падрэзаны, кро-
на аслаблена».

Пра забойства Машэрава
«Вясной 1982 года я трапіў у 

маскоўскую бальніцу ў Кунцава – аслеп 
на левае вока. Ляжаў з былым намеснікам 
старшыні Дзяржплана СССР Ракоўскім. 
Мудры чалавек! I раптам на прагулцы ён 
пытае:

«Так как вы там убили Машерова?»
З вуснаў такога чалавека ды яшчэ 

гэтакае – «Як вы забілі?» – абразліва было 
пачуць.

«Якое забойства! Няшчасны выпадак!»
Ён паглядзеў на мяне, як на хлапчука: 

«Вы наивный человек, Иван Петрович. 
Писателю это непростительно. Вы долж-
ны знать, как это делается».

Не, знаць гэта я не хачу! Хоць i магу 
сканструяваць любы сюжэтны ход, у тым 
ліку любое забойства».

Пра заробкі пісьменніка
«Яшчэ пяць гадоў назад, да «вялікай 

перабудовы», я меў упэўненасць у забя-
спечанай старасці. Накапіў трохі гро-
шай. Можна афармляць пенсію i сачы-
няць мініяцюры, замалёўкі з натуры 
на вечныя тэмы. Спакойна i надзей-
на. А я ўсё творчае жыццё стараўся 
ўзнімаць праблемы. I што маю? Грошы? 
Чаго яны вартыя? Што на ix можна 
купіць? Кавалак кілбасы, пляшкі віна 
не магу дастаць. Ды колькі ix, гро-
шай? Паўстагоддзя рабіў, як вол, i што 
зарабіў? Яўрэйская сям’я, суседзі па 
дачы, выехала ў Амерыку – шукальнікі 
шчасця! – i дачу купіў фізкультурнік, 
трэнер па тэнісе. Хлопцу 30 гадоў, i ён у 
тры разы багацейшы за мяне. <…>

A між іншым, колькі гадоў яшчэ 
назад нас, пісьменнікаў, лічылі ледзьве 
не самымі багатымі людзьмі ў краіне, i 
нават інтэлігенты, асабліва апаратчыкі, 
кляймілі за «мільённыя ганарары». Пасля 
з’яўлення кааператараў, пасля ганарараў 
Пугачовай i Жванецкага (па 7, 10, 20 
тысяч за выступление) нашы ганара-
ры здаюцца жабрацкімі – 10 тысяч за 
раман, які пісаўся тры гады. А наперадзе 
чакае праблема выдання – з-за востра-
га дэфіцыту паперы. Вось такое жыццё! 
Такія стымулы!»

Пра змовы ў палітыцы
«Вялікае дасягненне развітых 

грамадстваў, што барацьба за ўладу ідзе 
адкрыта, галосна. У нас пакуль што 
толькі бачнасць адкрытасці i галоснасці. 
A ў сапраўднасці ўсё творыцца, як у тай-
ных таварыствах сярэднявечча. Я назіраю 
за лідарамі БНФ, як яны збіраюцца – 
змоўшчыкі! – i мне смешна робіцца з ix 
гульні. Хоць кіраўнікі партыі, да якой 
я належу без малога паўстагоддзя, так-
сама не выклікаюць сімпатый. Таксама 
змоўшчыкі. Маю на ўвазе тых, каго 
ведаю асабіста. Але, галоўнае, дрэнныя 
змоўшчыкі».

 
Пра ўласнае галоўнае шчасце
«Я ведаю, што не дасягнуў вышэйшых 

узораў мастацкасці. Але, як пісьменнік-
рэаліст, у пэўным сэнсе летапісец свайго 
часу, я меў найвялікшае шчасце: мяне 
чыталі. <…> 

Я адчуваў бы сябе няшчасным чала-
векам, каб кніжкі мае ляжалі на паліцах 
кнігарняў, на паліцах нашых бібліятэк. 
Мне часам шкада бывае некаторых маіх 
калег, калі я прыходжу ў бібліятэку, бяру 
фармуляры i чытаю, што кнігу гэтую 
бралі адзінкі чытачоў, хоць сам па сабе 
раман i нядрэнны. Але, пэўна, чагосьці 
не хапае».

Павел АБРАМОВІЧ.

В прошлом году сотруд-
ники Витебской таможни 
пресекли незаконный ввоз на 
территорию Евразийского 
союза 668 килограммов 
гашиша, рассчитанного на 
3,3 миллиона доз. Общая 
стоимость товара на чер-
ном рынке составляет око-
ло 13,4 миллиона долларов 
США.

Как сообщили в пресс-
группе Витебской тамож-
ни, партия наркотика 
была спрятана в морском 
контейнере, который пере-
мещался автомобильным 
транспортом из Риги через 
пункт пропуска «Урбаны» 
на белорусско-латвийской 
границе.

Таможенники выявили 
преступление с помощью 
системы управления риска-
ми, а также благодаря воз-
можностям инспекционно-
досмотрового комплекса и 
кинологической службы.

Согласно представлен-
ным 44-летним водителем, 
гражданином Республики 
Беларусь, документам, в 
контейнере в адрес россий-
ского получателя переме-
щалась партия пестицидов.

Однако при таможен-
ном досмотре было уста-
новлено, что среди бочек 

с законно ввозимым това-
ром размещены коробки со 
спрессованным веществом 
темно-коричневого цве-
та общим весом 668 кило-
граммов.

Проведенная управле-
нием ГКСЭ по Витебской 
области экспертиза под-
твердила, что вещество рас-
тительного происхождения 
является опасным наркоти-
ческим средством – гаши-
шем.

Таможенными органами 
возбуждено уголовное дело 
по ч.2 ст.328-1 Уголовного 
кодекса Республики 
Беларусь, санкция которой 
предусматривает лишение 
свободы на срок до 10 лет. 
Водитель транспортного 
средства задержан.

Сейчас белорусской 
таможней во взаимодей-
ствии с МВД проводятся 
дальнейшие оперативно-
розыскные мероприятия 
и следственные действия, 
направленные на уста-
новление и привлечение к 
ответственности всех при-
частных.

Эта самая крупная пар-
тия гашиша, выявленная за 
последние 10 лет.

Геннадий ЗАКРЖЕВСКИЙ.
(«ТБ»).

Заместитель директора по научной работе  
РНПЦ онкологии и медицинской радиологии  

им.Александрова Сергей Красный.

Разработка генетиче-
ской вакцины против зло-
качественных опухолей 
стартовала в минувшем 
году, сейчас препарат про-
ходит клинические испы-
тания, переносится паци-
ентами хорошо и не вызы-
вает побочных эффектов, 
рассказал известный бело-
русский онколог Сергей 
Красный.

Варианты ранней диа-
гностики онкозаболеваний, 
скрининговые возможно-
сти и новые операцион-
ные методики существенно 
расширились за последнее 
время, однако все равно 
выявляются пациенты в 
запущенных стадиях болез-
ни, рассказал в замдирек-
тора РНПЦ онкологии и 
медицинской радиологии 
имени Н.Н.Александрова, 
член-корреспондент НАН 
Сергей Красный.

По словам специалиста, 
в таких запущенных слу-
чаях основой для возмож-
ного лечения становятся 
молек у л я рно-гене т и че-
ские исследования, «когда 
с помощью выявления тех 
или иных мутаций мы опре-
деляем чувствительность к 
конкретным химиопрепа-
ратам, к целевым препара-
там и назначаем пациен-
ту индивидуализированное 
лечение».

В качестве примера 
онколог привел совмест-
ный белорусско-амери-
канский исследователь-
ский проект, начатый в 
2020 году, по созданию 
генетической вакцины 
против злокачественных 
опухолей.

«В настоящее время про-
водится уже клиническая 
фаза исследований. Здесь 
включаются всего четыре 
локализации весьма агрес-
сивных распространенных 
злокачественных опухолей 
– это рак молочной железы, 
рак желудка, поджелудоч-
ной железы и рак яичников. 
Средняя продолжитель-
ности жизни таких паци-
ентов при стандартном 
лечении не превышает один 
год», – пояснил Красный.

Сейчас в исследовании 
участвуют 47 пациентов, 
вакцина переносится ими 
«очень хорошо, не вызы-
вает никаких побочных 
эффектов, и в настоя-
щее время производится 
оценка непосредственной 
эффективности этого 
лечения», рассказал зам-
директора РНПЦ, добавив 
при этом, что говорить 
об окончательных резуль-
татах исследования пока 
преждевременно.

«Я думаю, что мы это 
сможем сделать года через 
два, но уже сейчас вызывает 
весьма хорошие впечатле-
ния эффективность этой 
вакцины. Появились паци-
енты, у которых отмече-
на полная регрессия всех 
метастатических очагов. 
В печени, в костях, в легких 
исчезают опухоли, и появ-
ляется надежда на полное 
излечение, чего раньше при 
стандартном лечении вооб-
ще не было. Поэтому у нас 
весьма и весьма радужные 
надежды на эту генетиче-
скую вакцину», – рассказал 
Красный.

(Sputnik.by)
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НА ЗАМЕТКу

Адзінокі народны паэт і дом у лесе
Тое, што створа-

на Якубам Коласам, 
геніяльным мастаком сло-
ва, ведаюць многія, бо ён, 
народны паэт Беларусі, 
– хрэстаматыйны. Па яго 
літаратурнай спадчыне, 
дзе ўзвышаюцца яскра-
выя вяршыні нацыя-
нальнага духу – паэмы 
«Новая зямля» і «Сымон-
музыка», школьнікі 
пішуць сачыненні, студэн-
ты – дыпломныя працы, 
аспіранты і навукоўцы – 
дысертацыі, манаграфіі. А 
вось пра тое, як жыў, як 
працаваў, з кім сябраваў, 
дзе бываў, як пачуваўся 
народны паэт Беларусі 
ў пэўных акалічнасцях, 
ведае абмежаванае кола 
чытачоў. Між тым існуе 
эпісталярная спадчына 
Песняра. І дзякуючы ёй 
шмат можна ўведаць, як 
кажуць, з першых вуснаў.

Чытаючы і перачыт-
ваючы шматлікія лісты 
класіка да вядомых люд-
зей, сваякоў, сяброў і 
землякоў, я не мог не 
заўважыць, што ён, Якуб 
Колас, актыўны творца, 
акадэмік, заслужаны дзе-
яч навукі Беларусі, народ-
ны дэпутат, словам, чала-
век, дужа заняты не толькі 
творчай, а і грамадскай 
дзейнасцю, чалавек, які 
знаходзіўся ў гушчы куль-
турнага і асветнага жыц-
ця, пачуваўся адзінокім. У 
лісце да П.Ф.Глебкі, датава-
ным 5 лютага 1940 года, ён 
злёгку папракае яго, свайго 
даўнейшага вучня, што той 
не здагадаўся пазваніць, 
быццам забыўся, што «ёсць 

на свеце адзінокі дзядзька 
Якуб».

Варта сказаць, што ў 
той час яшчэ жывая была 
паэтава жонка – Марыя 
Дзмітрыеўна, якую, каха-
ючы, шануючы, ён называў 
«мой самы лепшы ў свеце 
друг». А калі ёсць такі друг, 
то, здавалася б, адчуваць 
сябе адзінокім проста 
немагчыма. Падкрэслю: 
здавалася б. Тут жа і дадам: 
з пазіцыі абывацеля. Бо 
сапраўдны творца непаз-
бежна адзінокі хоць бы 
ўжо таму, што часцей за 
ўсё знаходзіцца сам-насам 
з пачуццямі і думкамі 
сваімі. Падумалася: невы-
падкова адзін з мно-
ства псеўданімаў нашага 
знакамітага творцы – 
К.Адзінокі.

Ды зразумелая адзінота 
не толькі паэта-генія, а і 
адзінота паэта-чалавека, 

асабліва пасля таго, як ён 
страціў жонку (Марыя 
Дзмітрыеўна памерла 11 
мая 1946 года), і калі ўсё 
больш пачалі дапякаць 
яму хваробы. У лісце да 
П.У.Броўкі 12 чэрвеня 1950 
года ён піша: «Я страціў 
сон, хоць яго ў мяне ніколі 
і не было. Я ледзь-ледзь 
поўзаю па зямлі, як той 
клешч, што напіўся з саба-
чага вуха». Яму ж, Петрусю 
Броўку, у лістападзе таго 
ж года не менш вобразна 
малюе стан свайго здароўя: 
«Мае лёгкія – гнілая тор-
ба, на якой то там, то 
сям сяды-тады загараюц-
ца вандроўныя балотныя 
агні... Спіна мая так зрэ-
зана банкамі, усё роўна 
як бы мяне ссеклі бізунамі 
польскія гайдукі».

Якуб Колас усё час-
цей трапляе ў санато-
рый «Барвіха», што пад 

Масквой, і ў “крамлёўку” 
(крамлёўскую бальніцу), яго 
скаргі на старасць ды благое 
здароўе пачашчаюцца. Так, 
у лісце да Н.І.Загурскай-
Паддубнай 23 лютага 1951 
года ён прызнаецца: «...зараз 
я – старычына, пазнаўшы 
ўсю гарэчу старасці, часта 
занепадаю, хварэю. З 1946 г. 
я пачаў хварэць на запален-
не лёгкіх. Хварэў разоў 15». 
А ў сакавіку таго ж года, 
звяртаючыся да яе ж, Ніны 
З а г у р с к а й-Па д д у бна й, 
як бы апраўдваецца: 
«Я колісь быў здаровы і 
крэпкі. У мяне быў надзіва 
моцны арганізм, а вось 
стаптаўся...» І з уласцівай 
яму далікатнасцю просіць: 
«Даруйце, што пішу пра 
невясёлыя рэчы». У адным 
з лістоў да П.Ф.Глебкі 
Колас жаліцца: «Кепска... з 
нагамі: не хочуць хадзіць». 
А ў лісце да А.М.Лойка пра 

стан свайго здароўя піша 
больш падрабязна: «У нагах 
звузіліся крывяносныя сасу-
ды, адгэтуль і ногі баляць 
пры хадзьбе, усё роўна як 
калёсы на непамазанай восі. 
Апроч таго, у мяне так зва-
ная гіпертанія – павыша-
ны ціск крыві. Прыходзіцца 
сяды-тады ставіць п’яўкі». 
«Удивительно тоскли-
во болеть: так скучно, 

так одиноко!» – гэта сло-
вы, адрасаваныя Сяргею 
Гарадзецкаму, рускаму паэ-
ту, у адным з многіх пісьмаў 
да яго.

Патрыёт Беларусі, чала-
век сардэчны і эмацыйны, 
Якуб Колас перажываў 
тугу па родных мясцінах 
і людзях. Пасылаючы з 
падмаскоўнай “Барвіхі” 
19 студзеня 1951 года ліст 
да П.Ф.Глебкі, ён прыз-
наецца ў любові да люд-
зей: «Занудзіўся я па сваіх 
Петрусях, па Міхалу, 
Кандрату (гэта зна-

чыць, па Глебку, Броўку, 
па Лынькову і Крапіве. 
– В.Ж.) і па ўсіх добрых 
чалавеках, не кажу ўжо аб 
чалавечыцах».

Вялікі творца і ў 
эпісталярным жан-
ры, як бачым, застаецца 
арыгінальны і ў той жа 
час даступны, зразумелы 
і заўсёды чалавечны. Пра 
што б ні апавядаў адмет-
ны майстра слова, якую 
б сур’ёзную праблему ні 
закранаў, ён пакідаў і мес-
цейка для ўсмешкі. Адзін 
з лістоў да М.Ц.Лынькова, 
датаваны 22 лютага 1953 
года, пачынаецца так: 
«Дарагім маім прыяцелям 
Міхалу і Зосі Лыньковым 
пісьмо ад старога многапа-
кутнага Якуба».

Смутак па род-
ных мясцінах і людзях 
падмацоўваецца лячэннем, 
якое так надакучае! Паэт 
шчыра дзеліцца сваім пачуц-
цём: «Жывучы ў «Барвісе», я 
ўспамінаю каралішчавіцкую 
тундру, і яна мне цяпер 
мілей за «Барвіху», бо там 
чалавеку жыць вальней: 
там няма дактароў. Мне 
ж тут дактары не даюць 
спакойна дыхаць». Пасля 
кароткага апісання санатор-
ных пакутаў прыводзіцца 
выснова: «Пасля адпачын-
ку ў санаторыі, як відаць, 
прыйдзецца паехаць у «тун-
дру» адпачыць ад адпачын-
ку».

Што да Караліш-
чавіцкага лесу, дзе 
знаходзіўся Дом адпачын-
ку пісьменнікаў, то пра яго 
класік адзываўся заўсёды ў 
негатыўным плане, назы-
ваючы тундрай, дзікім 
лесам, дзе шмат гадзюк 
ды камароў. Калі ў адным 
з пісьмаў ён паведамляў 
Сяргею Гарадзецкаму, што 

другі дзень знаходзіцца 
ў Каралішчавічах, то 
заўважыў: «Вернее было бы 
назвать «Комарыщевичи». 
Больш за тое, у ліпені 
1955 года ў пісьме да 
Я.С.Мазалькова паэт 
выказаўся катэгарыч-
на: «Место здесь плохое. 
Пожалуй, худшего не най-
дешь в Белоруссии».

Тым не менш Якуб Колас 
даволі часта там бываў – 
працаваў і адпачываў. У 
ліпені 1954 года менавіта 
ў Каралішчавічах была 
завершана трэцяя кніга 
палескіх аповесцяў. Ён 
любіў цішыню і спакой, 
што і знаходзіў у гэтай 
мясціне. Яшчэ памянёны 
лес, дзе пераважаюць яліны, 
быў багаты на баравікі, а 
іх народны Пясняр надта 
любіў збіраць. Адсюль Колас 
не раз браў накіраванне на 
возера Нарач, якое дужа яму 
падабалася. «Изумительно 
красиво это озеро! 
Пленительно-красивы его 
берега: могучие сосны, песча-
ные пляжи, отмели», – пісаў 
ён Сяргею Гарадзецкаму 21 
ліпеня 1954 года. А крыху 
раней, 10 ліпеня, у пісьме да 
таго ж Гарадзецкага як бы 
скардзіўся: «Отдыха у меня 
нет. Каждый день засыпа-
ют письмами-жалобами – 
все, кому только не лень».

У вечных клопатах 
ператамляўся геній. Тут 
жа, у Каралішчавічах, ён у 
свае няпоўныя 70 гадоў у 
пісьме да М.М.Прозаравай 
не ўтойваў: «Я уж дряхлею. 
Чувствую всемирный закон 
тяготения к земле».

Васіль ЖУКОВІЧ, 
пісьменнік.

Если вы думали, что вас 
это не касается, можете быть 
уверенным, что касается. 
Абсолютное большинство 
жителей нашей страны потен-
циально могут быть опрошены 
или допрошены сотрудниками 
правоохранительных органов. 
Почти у каждого есть родствен-
ник (друг, знакомый), который 
за последние 6 месяцев задер-
живался, а значит, и у вас могут 
захотеть уточнить какую-то 
информацию.

Пожалуйста, прочитайте и 
запомните эти советы. Это важно!

Совет первый.  
Вы имеете право  
на юридическую 
помощь адвоката

Вы вправе получить юриди-
ческую помощь адвоката всег-
да и везде. Да, совсем всегда 
и совсем везде. Кто бы и при 
каких обстоятельствах вас ни 
опрашивал/допрашивал, вы 
вправе требовать юридиче-
скую консультацию адвоката. 
Даже если вы в КГБ в 3 часа 
ночи, даже если вы на погра-

ничной заставе в 300 киломе-
трах от Минска.

Статья 62 Конституции 
Республики Беларусь гаранти-
рует каждому (!) право пользо-
ваться юридической помощью 
адвоката в любой момент (!).

Вы можете заявить, что 
настаиваете на юридической 
помощи адвоката и не будете 
участвовать в опросе и допросе 
до того момента, пока вам не 
будет предоставлен адвокат.

Если у вас уже есть заклю-
ченный договор с адвокатом, 
можно требовать, чтобы при-
ехал именно ваш адвокат. Если 
у вас нет договора с адвокатом, 
настаивайте, чтобы вам предо-
ставили возможность заклю-
чить договор с адвокатом, в том 
числе дали возможность позво-
нить родственникам и друзьям, 
чтобы они заключили договор 
с адвокатом в ваших интересах.

Совет второй.  
Вы вправе не давать 

показания против себя 
и своих близких

Право не давать показания 
против себя должно тракто-

ваться максимально широко. 
Это не только совершение вами 
каких-либо противоправных 
действий. Это совершение вами 
и вашими близкими любых 
действий. Например, вы вправе 
отказаться от вопроса об обсто-
ятельствах знакомства с кон-
кретным человеком, поскольку 
таким образом вы будете давать 
показания в том числе и о себе. 
Вы вправе не отвечать на вопрос 
о своих должностных обязанно-
стях, поскольку это касается вас.

Вам могут напомнить об уго-
ловной ответственности свиде-
теля за отказ от показаний и 
дачу заведомо ложных показа-
ний. Помните, что ответствен-
ность за отказ от дачи показа-
ний не касается случаев отказа 
от дачи показаний против себя 
и своих близких.

 

Совет третий.  
Вы вправе отказаться 
от участия в опросе
Сейчас будет немного тео-

рии, но она важна, чтобы понять 
суть ваших прав.

Вас могут вызвать в качестве 
свидетеля. Допрос в качестве 
свидетеля регулируется УПК. 
Перед допросом вам обязаны 
разъяснить ваши права иметь 
адвоката и не свидетельство-
вать против себя и своих близ-
ких (см. совет первый и совет 
второй).

Но очень часто граждан 
опрашивают не как свидетелей 
и не в рамках УПК. Так чаще 
всего делают ГУБОПиК, ДФР, 
РУВД. Такие опросы проводятся 
в рамках оперативно-розыскной 
деятельности. Закон об опера-
тивно-розыскной деятельности 
дает право гражданам отка-
заться от участия в оператив-
но-розыскных мероприятиях (за 
исключением негласных).

Поэтому, как только вас 
вызвали (забрали, увезли) и 
решают с вами поговорить, 
уточните, в каком статусе вы 
находитесь. Если вы свидетель 
и будет допрос в рамках УПК, 
то вы имеете право не свиде-
тельствовать против себя и сво-
их близких (см. совет второй). 
Если же вы не свидетель, а будет 
проводиться опрос, то вы впра-
ве вообще ничего не говорить. 
Более того, можете требовать, 
чтобы вас отпустили, посколь-
ку участие в таких действиях 
должно быть исключительно 
добровольным.

Напомню, что совет первый 
(о юридической помощи адвока-
та) никто не отменял – при про-
ведении оперативно-розыскных 
мероприятий вы также вправе 
требовать присутствия адвоката.

Совет четвертый. 
 Вы вправе  

не сообщать пароли  
от телефонов, 
компьютеров, 

электронной почты и 
аккаунтов в соцсетях

На самом деле это право 
прямо вытекает из права не 
давать показания в отношении 
себя и своих близких. Я про-
сто его выделил отдельно в силу 
большой значимости информа-
ции, которая закрыта паролем. 
Подумайте 10 раз, прежде чем 
рассказать пароль сотрудникам 
правоохранительных органов.

Совет пятый.  
Не торопитесь  

с ответами на вопросы, 
отвечайте четко

Если вы решили давать 
показания – не торопитесь 

отвечать на вопрос. Повторите 
вопрос в уме, сформулируйте 
в уме ответ на вопрос и только 
после этого озвучьте его. Ответ 
на вопрос должен содержать 
только ту информацию, кото-
рую у вас просили. Не стоит 
рассказывать что-то подробно 
(если только вы осознанно не 
свидетельствуете против сво-
его подельника). Бывали слу-
чаи, когда подробные ответы 
на вопросы и рассуждения на 
общие темы давали правоохра-
нительным органам ту инфор-
мацию, которую они вообще не 
планировали получить в рам-
ках опроса/допроса.

Совет шестой. 
Внимательно читайте 

документы, 
исправляйте 

неточности и делайте 
замечания

Все ваши показания долж-
ны быть четко, корректно и 
правильно зафиксированы. 
По возможности дословно. 
Если что-то зафиксировано 
неточно – исправляйте. Если 
какие-то ваши слова не отра-
жены в протоколе – требуйте 
дополнения протокола. Вам 
могут сказать, что это неваж-
но, вам могут сказать, что тут 
записано правильным языком 
и т.д. Но это на самом деле 
важно и должно быть зафик-
сировано именно теми сло-
вами, которые вы говорили. 
Настаивайте! Если эти ваши 
фразы не появились в про-
токоле или отражены неверно 
– исправляйте и дописывай-
те их сами и заверяйте своей 
подписью.

Если вы подписываете какой-
либо документ – можете сделать 
любые замечания, которые у вас 

были все это время. Вы просили 
адвоката, а вам его не предо-
ставили – укажите на это. Вы 
просили стакан воды, но вам не 
дали – зафиксируйте. Вам надо 
было позвонить родным, но вам 
сказали, что вы не имеете права 
на звонок, – пишите. У вас боле-
ла голова, живот, вы пережи-
вали за свою собаку – делайте 
отметку в протоколе. Вы даже 
не понимаете, как это может 
быть важно. Просто поверьте 
и не бойтесь делать замечания, 
исправления и пометки в доку-
ментах, прежде чем их подпи-
сать.

Совет седьмой. 
Запоминайте вид 
процессуального 

действия, должности и 
ФИО сотрудников

Я знаю, что это сложно. Но 
это точно так же и очень важ-
но. Запомните как минимум 
название документа, который 
вы подписываете, и название 
органа, который проводил дей-
ствие. Попросите лист бумаги 
и ручку, чтобы это записать. 
Вы имеете на это право. Точно 
так же, как имеете право делать 
любые пометки во время про-
цессуальных действий. Если вам 
не дали бумагу и ручку, если 
вам запрещают делать пометки 
– указывайте на это в протоко-
ле, прежде чем поставить свою 
подпись.

 

Совет восьмой. 
Отключите эмоции, 
включите голову

Это, пожалуй, сложнее 
всего.

Вы окажетесь в окружении, 
в котором не бывали ранее. Вам 

будет страшно из-за неопреде-
ленности.

Люди, которые вас будут 
окружать в этот момент, будут 
делать всё, чтобы это состояние 
сохранялось у вас максимально 
долго.

Они будут приходить и 
уходить. Они будут говорить 
много непонятных слов. Они 
будут называть номера ста-
тей и сроки. Некоторые могут 
давить, некоторые могут угро-
жать, другие будут улыбаться. 
Они будут говорить, что хотят 
помочь вам.

Помните, эти люди не могут 
быть вашими друзьями. У вас с 
ними точно разные цели.

Я знаю кучу примеров, ког-
да в обмен на нужные пока-
зания сотрудники правоохра-
нительных органов обещали 
сразу отпустить и не прово-
дить обыск в доме у преста-
релых родителей, а по итогу 
после получения этих показа-
ний сразу везли на обыск и 
«закрывали» на 72 часа.

Поэтом у постара й-
тесь отключить эмоции. 
Постарайтесь думать голо-
вой. Попросите стакан воды. 
Успокойтесь. Если рядом есть 
адвокат – поговорите с ним 
еще раз. Он единственный, кто 
точно играет в вашей команде. 
Если адвоката нет – требуйте 
присутствия адвоката (см. совет 
первый).

Помните, что бы вам ни 
говорили – за стенами и воро-
тами этого учреждения есть 
ваши близкие, знакомые и дру-
зья. Они любят вас и пережи-
вают за вас. Они готовы сде-
лать всё, чтобы вам помочь. И 
они обязательно вам помогут. 
Ваша задача сохранять само-
обладание, выдержку, думать 
головой и не руководствовать-
ся эмоциями.

Как вести себя в кабинете следователя
8 советов адвоката Сергея Зикрацкого
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ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвыХ УСт дУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГІЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць 
нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць у 
перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам-
ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. 
Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

иНТЕРЕСНО ЗНАТЬ

Што рабіць, 
калі штаны ёсць 
увогуле адны?
Міліцыянеры затрымалі жыхарку 
Гродна, на якой былі апрануты 
штаны польскай вытворчасці з 
чырвона-белымі лампасамі. Суд 
аштрафаваў маладую маці дваіх 
дзяцей на 580 рублёў.
Палякі ёй даліся ў знакі.
А ў чым жа вінныя яны?
Пашылі некалі палякі
І прадавалі ў нас штаны.
Штаны, канешне, не каўбасы,
Аднак купіла іх яна.
Чырвона-белыя лампасы,
Што пралягалі ўздоўж сцягна,
Раней нікога не здзіўлялі,
Калі яна была ў штанах.
А паплылі пратэстаў хвалі – 
Ёй давялося зведаць жах.
Калі па вуліцы жанчына
Ішла з сяброўкай, дык “мянты”
Да іх прысталі беспрычынна:
– Штаны не тыя носіш ты!
– А мне ў штанах такіх няблага –
Яны сядзяць на мне як след…
– Лампасы ў іх пад колер сцяга,
З якім выходзяць на пікет.
Твае штаны нясуць пагрозу –
Іх бачаць людзі, што вакол.
Дык трэба нам, на добры розум,
Належны скласці пратакол.
І склалі. Ды здалося – мала.
І ў міліцэйскай галаве
Фантазія запанавала:
“Пікетчыцца” яшчэ крычала,
Што Беларусь, маўляў, жыве…
                    ***Даводзіцца на Беларусі
Вар’яцтва бачыць зноў і зноў.
Бадай, улада нас прымусіць
Хадзіць наогул без штаноў.

Хоць не купаемся 
ў раскошы, ніхто 
не ўзяў чужыя грошы
У прыбіральні на аўтазапраўцы ў 
Лепелі мужчына пачапіў на вешалку 
сумачку, у якой было 3000 долараў, 
а забраць забыўся. Калі ўжо ад’ехаў 
ад аўтазапраўкі 30 кіламетраў, 
дык пазваніў дыспетчарцы. Тая 
паведаміла, што сумачкі на месцы 
няма. Высветлілася, што ў прыбіральні 
пабывала мноства людзей, і толькі 
адзін злыдзень паквапіўся на чыжыя 
грошы. Яго знайшлі…

Калісьці імператар Рыма
(Імя яму – Веспасіян)
Напампаваў казну грашыма,
Нагрэўшы простых грамадзян:
Хоць стаў аб’ектам для сатыры
І не адзін пачуў папрок,
Ды, выбачайце, на сарціры
Наклаў бязлітасны аброк.
Усю грамадскасць агарошыў,
Калі з “душком” эдыкт такі
Тлумачыў ён: “Не пахнуць грошы!”
Застаўся выраз на вякі,
А ўсе зладзеі-прайдзісветы
Яго абралі за дэвіз.
…Зусім магчыма, дзядзька гэты
Не трапіў бы ў ганебны спіс,
Ды не ўстрымаўся ад спакусы –
Ад падарунка сатаны
(З ім не сябруюць беларусы,
Здаўна набожныя яны).
А пачалося ўсё з сарціра.
У гэтых сховішчах няма
Ніякіх скарбаў, скажам шчыра,
Апроч народнага дзярма.
Аднак здараецца парою,
Што можна скарб і там знайсці.
Дык вось і нашаму “герою”,
Лічыў, пашэнціла ў жыцці.
Убачыў сумачку. Даляраў
У ёй “нямерана” было –
Пра столькі нават і не марыў.
Хоць грошы ўкрадзеныя – зло
(Быў запавет найстрогі дзедаў,
І пачарпнуў нядаўна з кніг),
Ды быццам ён таго не ведаў
І ў той жа міг прысвоіў іх.
Схапіў і даў, як кажуць, драла.
Нам на яго зважаць не след.
Цікава, што людзей нямала
Прайшло праз гэты туалет…
                    ***
Дык што ж у якасці маралі?
Мы звыклі кланяцца рублю,
І тым не менш на ўзнёслай хвалі
Выснову гэткую раблю:
Усё-ткі люд у нас харошы –
Ад дзеда і да смаркача:
Хоць не купаемся ў раскошы,
Аднак ніхто чужыя грошы
Не сцібрыў, злыдня апрача.
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П О Ш Т А

КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Днямі ў Нацыянальным алімпійскім камітэце адбылося 
сумеснае пасяджэнне калегіі Міністэрства спорту і 
турызму і выканкама асацыяцыі “Беларуская федэрацыя 
футбола”.

“Узровень, на які скаціўся наш футбол, – бардак і балота!” 
– эмацыйна ахарактарызаваў стан спраў у гэтай галіне міністр 
спорту і турызму Сяргей Кавальчук, і старшыня федэрацыі 
Уладзімір Базанаў ад гэтых слоў, відаць, нервова заварушыў 
бровамі.

“З 1 студзеня ў футбола новае жыццё, – працягваў разнос 
Кавальчук. – Ён перастаў быць у спісе прыярытэтных відаў 
спорту. Гэта не значыць, што футбол наогул перастае 
даціравацца з боку дзяржавы, але фінансаванне скароціцца на 70 
працэнтаў. І гэта балюча ўдарыць па бюджэтах нашых клубаў. 
Трэба будзе пераглядаць кантракты.

Калі раней чалавек за 30 тысяч беларускіх рублёў у месяц 
прайграваў на сваім полі малдаванам, то зараз няхай за суму ў 
тры разы меншую паспрабуе абыграць саперніка значна больш 
сур’ёзнага. Не падабаецца такая пастаноўка пытання – калі 

ласка, няхай адпраўляецца туды, дзе яго ацэняць вышэй. Час 
ільгот спыняецца”.

Акрамя таго, чыноўнік давёў, што кожны клуб павінен 
прынесці ў бліжэйшы час план развіцця на сезон з разлікамі па 
выдатках і памерамі выплат па кантрактах.

Больш за тое! З гэтага года беларускім футбольным клубам 
з дзяржаўным фінансаваннем забаранілі праводзіць вучэбна-
трэніровачныя зборы за мяжой, як гэта было раней, так што 
пра зімовыя трэніроўкі ці спарынгі ў якой-небудзь Турцыі 
застаецца толькі марыць. Маўляў, і “на роднай зямлі створаны 
ўсе ўмовы для падрыхтоўкі да футбольнага сезона”. Праўда, 
могуць быць выключэнні, і калі Мінспорту праявіць літасць, 
то дазволіць замежны збор. Складваецца ўражанне, што сёння 
чыноўнікі як быццам машыну часу пабудавалі, і ўсе вярнуліся ў 
старыя часы з жалезнай заслонай на мяжы.

Дарэчы, кіраўнік федэрацыі Уладзімір Базанаў пакорліва 
пагадзіўся з крытыкай: “Ніводная з пастаўленых задач 
нацыянальная каманда не выканала. Не лепш на еўраарэне 
паказалі сябе клубы. Гэта азначае, што ў нас не хапае 

кваліфікаваных футбалістаў”.
Прабачце, калі гэта так, то чаму тады былы ваенны камісар 

Брэсцкай вобласці і экс-дэпутат Палаты прадстаўнікоў 
Уладзімір Базанаў і яго памочнікі ў федэрацыі па-ранейшаму 
сядзяць у сваіх крэслах? Менавіта гэтыя “людзі на балоце” 
павінны былі кіраваць і працаваць на развіццё футбола, а не на 
яго дэградацыю. Не атрымалася? У такім выпадку яны першыя 
павінны былі не апраўдвацца, а напісаць заявы аб звальненні і 
шукаць новае месца працы.

Не, тут працуюць іншыя схемы. Усе пакорліва пагаджаюцца 
з крытыкай начальства, самі крытыкуюць іншых, апускаюць 
вочы долу, але з цёплага месца – ні нагой.

Дарэчы, вельмі добра адказаў Кавальчуку былы варатар 
зборнай Беларусі па футболе Генадзь Туміловіч, які заўсёды 
мог разануць праўду-матку любому высокаму начальніку, не 
зважаючы на рангі.

“Даю падказку, – звярнуўся Туміловіч да міністра спорту. – 
Больш за 20 гадоў кіраўнікамі футбола былі: Фёдараў – лётчык, 
Нявыглас – разведчык, Румас – банкір, Базанаў – артылерыст. 
Пытанні ёсць? Вы, хлопцы, сабраліся б дружна – і на… са спор-
ту, да заходніх межаў, дзе гусеніцы танкаў ляскаюць”.

У такім выпадку кажуць: не ў брыво, а ў вока. Калі галава 
гнілая, то такая рыба ўжо не паплыве.

                       ПА-ЗА ГуЛЬНЁЙ                       ПА-ЗА ГуЛЬНЁЙ

з Алесем 
СIВЫМ     Людзі на балоце

Почему не падают небоскребы
Небоскребы стали строить когда-то из желания сэкономить в американских городах стремительно дорожавшую землю. 

Сейчас это соображение, похоже, давно не является решающим. 
Сверхвысокие здания в наши дни 

воздвигают с иной целью – показать 
богатство, мощь, амбиции. Однако 
будь гонка небоскребов хоть тысячу 
раз ярмаркой тщеславия, их возведе-
ние не перестанет быть сложнейшей 
инженерной проблемой.

Когда рассказывают об очередном 
рекордно высоком сооружении, обыч-
но говорят о том, что вздымается над 
землей. Конечно же, о высоте, коли-
честве этажей и лифтов, смотровых 
площадках, с которых видно полми-
ра, и о том, например, как доставить 
воду на сто-какой-нибудь этаж, что-
бы водопровод при этом не разорва-
ло от огромного давления в трубах. 
Меньше говорят о подземной части, 
хотя вопрос о том, как гигантские, 
почти километровые, «иглы» вроде 
построенной Burj Khalifa или стро-
ящейся Kingdom Tower – держатся в 
грунте, весьма интересен. Почему они 
не падают, почему не проваливаются в 
грунт и как выдерживают колоссаль-
ные ветровые нагрузки?

Чтобы разобраться в технологии 
сооружения оснований для небоскре-
бов, портал «Популярная механика» 
обратился в московский институт 
«Горпроект», занимающийся, в част-
ности, проектированием высотных 
зданий. Нашим консультантом любез-
но согласилась выступить руководи-
тель конструкторского отдела ЗАO 
«Горпроект», кандидат технических 
наук Елена Зайцева.

Здесь вам не Манхэттен
«Основным моментом при проек-

тировании фундамента высотного 
здания является, безусловно, высо-
кая нагрузка, передаваемая сооруже-
нием на основание, – говорит Елена 
Зайцева. – Необходимо различать 
понятия «фундамент» и «основание 
здания». Под фундаментом понима-
ют часть здания (нижние конструк-
ции – плита, свайный ростверк, сваи 
и т. д.), которая передает нагрузку 
от сооружения на грунт. А под осно-
ванием понимают массив грунта, в 
котором возникают дополнитель-
ные напряжения и осадки в результа-
те воздействия на него здания через 
его фундамент. Задача состоит в 
том, чтобы правильно оценить и 
спроектировать основание и фун-
дамент. Основная сложность воз-
никает в связи с тем, что высота 
здания большая, а площадь передачи 
нагрузки на основание по отноше-
нию к высоте сооружения мала. Это 
приводит к высоким напряжениям 
как в самой конструкции фундамен-
та (большие изгибающие моменты 
и значительная продавливающая 
нагрузка от стен и колонн), так и в 
основании (фундамент-грунт)».

Таким образом, от характеристик 
грунта напрямую зависит конструк-
ция фундамента. Известно, что в 
самом знаменитом парке небоскре-
бов – на острове Манхэттен – скаль-
ный грунт находится у поверхности, 

что значительно облегчило работу 
проектировщиков. Достаточно было 
расчистить ровную площадку – и 
на нее можно ставить фундамент в 
виде толстой плиты из армирован-
ного бетона. 

Однако в наши дни чемпионат 
по сверхвысотному строительству 
происходит в другом уголке мира 
– на Аравийском полуострове. В 
Объединенных Арабских Эмиратах 
стоит самый высокий небоскреб Burj 
Khalifa в мире (828 метров), и гото-
вится возведение другого монстра 
высотой в 1007 метров – Kingdom 
Tower в Саудовской Аравии. 
Последний хотели сделать высотой 
в милю (1609 метров), но геологи 
сказали решительное «нет» – грунт 
не выдержит. Аравия – пустыня, 
сформированная донными отло-
жениями древнего океана, то есть 
состоящая преимущественно из 
песчаных пород. Только на глубине 
встречаются относительно твердые 
породы типа известкового скалисто-
го грунта. Этот фактор приходилось 
учитывать чикагскому архитектору 
Эдриану Смиту, главному творцу 
аравийских чудес, и другим авторам 
проектов небоскребов на песке.

Держась за недра
Фундамент Burj Khalifa был раз-

работан как свайно-плитный. Плита 
толщиной 3,7 м являет собой нечто 
вроде цветка с тремя лепестками, 

что отражает общую конструкцию 
здания, состоящую из центрального 
шестигранного ядра и трех крыльев, 
выполняющих роль контрфорсов 
(вертикальных подпирающих кон-
струкций). Это придает зданию боль-
шую жесткость на боковую нагруз-
ку и кручение. Плиту решено было 
опереть на 192 сваи диаметром 1,5 и 
длиной 43 метра. Сваи под небоскре-
бы в большинстве случаев являются 
буронабивными, то есть изготавлива-
ются путем бурения скважин нужных 
диаметра и глубины и последующего 
их заполнения элементами арматуры 
и бетонным раствором.

Иногда сваи пронизывают слои 
мягкого грунта и достигают на опре-
деленной глубине твердой скальной 
породы, давая твердую опору фун-
даменту. Но в Аравии даже на глу-
бине 50 метров породы мягкие, с 
низкой степенью цементации. Сваи, 
подпирающие плиту фундамента, 
являются по сути «висячими», то 
есть нагрузка от здания передается 
верхним слоям грунта через пли-
ту и нижним – в основном через 
трение поверхностей сваи и грунта. 
Интересную инженерную проблему 
пришлось решать при строительстве 
куала-лумпурских башен-близнецов 
– Petronas Towers. Под местом их 
будущего фундамента присутство-
вал твердый скальный грунт, но в 
виде довольно крутого склона. Была 
возможность выбрать вариант со 
сваями, опирающимися на скалу, но 
тогда одни из них были бы совсем 
короткими, а другие – намного более 
длинными. Проектировщики опаса-
лись, что под весом зданий более 
длинные сваи со временем сожмут-
ся и их длина существенно сокра-
тится, в результате чего возникнет 

крен. В конце концов было решено 
перенести строительство туда, где 
скальный грунт не подходил близко 
к поверхности, и поставить небо-
скребы на «висячих сваях».

Бетон отлично работает на сжа-
тие, но не так хорошо – на растяже-
ние и изгиб. «При возведении фун-
даментов используют железобетон, 
включающий в себя стальную арма-
туру и тяжелый бетон, – объясняет 
Елена Зайцева. – Плиты армируют-
ся горизонтальными сетками, вос-
принимающими изгиб, а нагрузки на 
сжатие принимает на себя бетон. 
Диаметр стальной арматуры в пли-
тах достигает 40 миллиметров, но 
в сваях могут использовать специ-
альную арматуру и большего диа-
метра». Таким образом, сверхвысо-
кое здание передает вертикальную 
нагрузку и изгибающие моменты 
основанию через плитный или плит-
но-свайный фундамент. Но как про-
исходит крепление самого здания к 
фундаменту?

Непрерывная связь
«В настоящее время, если речь 

идет о высотных зданиях, соедине-
ние непосредственно конструкций 
здания с плитой или ростверком 
(балкой, распределяющей нагрузку на 
сваи) выполняется по жесткой схе-
ме, – говорит Елена Зайцева. – Из 
плиты делаются выпуски арматуры 
в местах опоры на нее вертикальных 
конструкций таким образом, что-
бы они совпадали с арматурой этих 
конструкций. Впоследствии при 
бетонировании стен и колонн арма-
тура плиты и конструкций соеди-
няется, образуя непрерывную связь. 
Это позволяет небоскребу иметь 
надежный «якорь», куда будет пере-
даваться горизонтальная нагрузка, 
возникающая при порывах ветра или 
сейсмических толчках, оказывающих 
сдвигающее воздействие. Что же 
касается соединения свай с роствер-
ком, то здесь возможно шарнирное 
соединение, когда арматура сваи не 
заводится в плиту ростверка, или 
жесткое, когда не только арматура, 
но и часть головы сваи заводится в 
плиту. В первом случае от здания 
передаются только вертикальные 
нагрузки на сваи, во втором – также 
и изгибающий момент».

Если подойти к стройплощадке, 
на которой только приступают к 
возведению небоскреба, мы не уви-
дим ни свай, ни плиты. Скорее все-
го, перед нами будет зиять огром-
ная яма: в любом, даже самом 
высоком небоскребе проектиру-
ются подземные этажи, а потому 
строительство начинается с рытья 
котлована. Чтобы котлован, откосы 
которого могут составлять 5−10 и 
более метров, не обвалился, возво-
дятся ограждающие конструкции 
из шпунтовых свай (обычно они 
делаются из металла) или в виде 
«стены в грунте». И лишь в дне 
котлована будут буриться скважи-
ны под буронабивные сваи, а потом 
там же будет отлита плита, которая 
станет главной невидимой снаружи 
опорой небоскреба.

Самый высокий в мире 
небоскреб Burj Khalifa 
являет собой пример 
возведения сверхвысокого 
здания 
на сильнодеформируемом 
основании. Для придания 
зданию устойчивости были 
использованы
192 сваи по 1,5 метра 
в поперечнике.

Схема показывает распределение нагрузки на плиту фундамента. 
Желтым и коричневым выделены зоны наибольших вертикальных 
нагрузок. Они приходятся на крылья, выполняющие роль контрфорсов.


